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Ženevski kompromis o Abesimji 
Odgoditev rešitve italijansko-abesinskega spora do septembra 

Zaključna seja sveta Društva narodov 

Odkod Tsafdarisa z Bleda 
težkoč za ospeSno zaključitev 

trgovinskega sporazuma z Grčijo 

Ženeva, 4. avgusta. d. Po kratkem 
zaupnem posvetovanju je imel svet Dru-
štva narodov snoči javno sejo, na kateri 
je predsednik Litvinov najprej omenil, 
da. sta bila izdelana dva načrta resolu-
cije o likvidaciji italijansko-abesinskega 
spora. 

Prva resolucija ugotavlja glede na 
sklep sveta Društva narodov od 25. ma-
ja 1935, da je bilo delo razsodiščne 
komisije prekinjeno, ker so nastala ne 
soglasja o dalekosežnosti njene misije. 
Resolucija ^prejema na znanje, da so 
zastopniki obeh sprtih strank izrazili 
svojo pripravljenost nadaljevati porav-
nalno in razsodiščno postopanje pod 
pogoji, določenimi v čl. V. pogodbe iz 
L 1928, kakor tudi njihovo izjavo, da 
bodo štirje dosedanji člani te komisije 
nemudoma označili petega razsodnika, 
čegar imenovanje smatrajo kot potreb-
no' za izpolnitev svoje naloge. Resolucija 
določa, da se delo komisije ne sme raz-
tegati na proučevanje obmejnih vpra-
šanj ali pa tolmačenje pogodb in dogo-
vorov, ki se tičejo meje med obema dr-
žavama. Končno se pozivata italijanska 
in abesinska vlada, naj sporočita uspeh 
tìela rassodisene komisije najkasneje do 
i t septembra svetu Društva narodov. 

Druga resolucija se glasi: Svet Dru-
narodov je sklenil, da se 4. sep-

tembra sestane v vsakem primeru, da 
bi splošno v vsakem pogledu proučil od-
nosa je med Italijo in Abesinijo. 

Po objavi resolucij je abesinski za-
stopnik prof. Gaston Jeze izjavil, da je 
abesinska vlada pripravljena v interesu 
svetovnega miru doprinesti novo žrtev 
ter sprejeti obe resoluciji, čeprav se s 
tem odreka važnemu delu svojih argu-
mentov, ki jih je obrazložila pred po-
ravnalno in razsodiščno komisijo. Abe-
sinija pričakuje, da bosta obe stranki 
imenovali kot petega razsodnika prav-
nega znanstvenika svetovnega slovesa, 
tei- izjavlja že sedaj, da se bo razsodbi 
komisije podredila brez pridržka. 

Italijanski zastopnik baron Alois! je 
izjavil, da pristaja na prvo resolucijo, 
da pa se bo vzdržal glasovanja o drugi 
resoluciji zaradi razlogov, ki jih je ob-
razložil že 3L julija na nejavni seji 
sveta Društva narodov, ko je izjavil, 
da more pristojnost sveta Društva na-
rodov segati le tako daleč, da se do-
seže obnova poravnalnega in razsocEšč-
nega postopanja, dočim celotni problem 
abesinsko-italijanskih odnosajev ne spa-
da vanjo. 
• MinistrsH predsednik Lavai je izja-
vil, da je svet Društva narodov ponov-
no izpolnil veliko nalogo, vendar pa 
spričo resnosti obstoječih okoliščin ne 
smatra vloge zastopnika Francije kot 
končane. Trudil se bo z vsemi silami, da 
bi izrabil vse možnosti za ohranitev mi-
ru in nadaljevanje sporazumevanja. 

Vodja angleške delegacije Eden je 
izrazil prepričanje, da more vestna iz-
polnitev predlaganih resolucij dovesti 
do mirne poravnave spora med Italijo 
fei Abesinijo. Angleška vlada bo storila 
vse, da se ta spor likvidira v smislu na-
čel pakta Društva narodov. 
• Predsednik Litvinov je poudaril upa-
nje v srečen zaključek začetih razgovo-
rov. Tudi zastopnika Danske in Argen-
tine sta se kratko izjavila za predlaga-
ni resolucij, nakar je bila prva spre-
jeta soglasno, glasovanja o drugi pa se 
je vzdržal italijanski zastopnik. 

j teneva, 4. avgusta, p. Kakor zatrju-
jejo v poučenih krogih, bo za petega 
aibitra v italijansko-abesinsM razso-
diščni komisiji imenovan graki poslanik 
v Parizu Politis. Govore, da so se dose-
danje člani komisije že sporazumeli O 
njegovem imenovanju. 

Pogajanja velesil 
ženeva, 4. avgusta. Snoči je bil v Že-

nevi objavljen naslednji uradni komu-
nike: 

2/astopniki Velike Britanije, Francije 
ln Italije, ki so se sestali 1. avgusta 
1935 v Ženevi, ugotavljajo, da so tri 
države, ki so sklenile 13. decembra 1906 
dogovor glede Abesinije, izrazile pri-
pravljenost pričeti med seboj ̂  pogaja-
nja za olajšanje rešitve obstoječih ne-
soglasij med Italijo in Abesinijo. Dogo-
vorili so se, da bodo te razgovore pri-
čeli v najkrajšem času. 

Eden o nevarnosti vojne 
Ženeva, 4. avgusta, d. Snoči ob 21.30 

je govoril minister Anthony Eden po 
radiu o zaključitvi izrednega zasedanja 
Društva narodov. Med drugim je de-
jal : 

Pred eno uro sem prišel s seje sveta 
DN, na kateri smo se sporazumeli o 
postopku za obravnavo italijansko-abe-
sinskega spora. Ugotavljam, da sva jaz 
in francoski ministrski predlsednik ves 
čas pogajanj nastopala v najožjem so-
delovanju. Seveda nismo rešili vsega 
spora in smo od tega še daleč, pripra-
vili pa smo pot za postopek, ki more, 
kolikor m o e a m s 

danih okoliščinah mirno rešitev. Pou-
darjam, da ne bomo ničesar storili brez 
prejšnjega obvestila in pristanka Abe-
sinija. Pridobili smo čas za naša priza-
devanja ter smo se odločili, da ga naj-
bolje izrabimo. Prvič v svoji zgodovini 
je svet Društva narodov določil rok, po 
čegar poteku je odločen v celoti izpol-
niti svoje obveznosti na podlagi pakta 
Društva narodov. V svojem govoru na 
današnji seji sveta sem jasno povedal, 
da bom 4. septembra podal svetu Dru-
štva narodov izčrpno in odkritosrčno 
poročilo o razgovorih treh velesil. Tež-
koče, s katerimi smo se morali tokrat 
boriti, so bile največje, ki sem jih kdaj 
doživel v teku svoje kariere. Ka j bi se 
zgodilo brez sveta Društva narodov? 
Položaj bi bil brezupen. Društvo naro-
dov morda ne bo moglo preprečili voj-
ne, posebno, če je ena izmed obeh 
strank trdno odločena, da jo započne, 
gotovo pa je, da bodo z ustrojem Dru-
štva narodov sporazumevanje, poravna-
vanje in razsodiščno postopanje za pre-

prečenje vojne uporabljen» do «dnr^Jne 
možnosti. 

Eden je končal svoj govor s pozivom 
Javnosti, naj Društvo narodov moralno 
podpira. 

Francoski komentarji 
Paria, 4. avgusta. AA. »Temps< pravi, da 

je ženevski sporazum najboljši izhod iz di-
leme. Francoski zunanji minister je do-
stojanstveno sledil temeljnim smernicam 
francoske politike in znal združiti francosko-
italijansko prijateljstvo s sodelovanjem med 
Francijo in Veliko Britanijo. 

»Journal des Debats« pa misli, da ima 
arbitražni odbor samo relaliven pomen, ker 
se mora njegovo delo omejiti samo na in-
cident pri Ualualu. Solucija, ki so jo zdaj 
predlagale tri države, podpisnice pogodbe 
iz 1. 1906, daje možnost italijanski vladi, da 
jasno in odkrito pokaže svoje prave name-
ne. Nihče ne misli Italiji odrekati pravice, 
da si v Abesiniji v največji meri poveča 
svoj vpliv, vendar pa je treba ugotoviti, da 
je zelo nevarna reč, če misli iti v veli-
ko osvojevalno vojno. 

Maček je odpel telovnik 
Veruje v zmago pri bodočih volitvah — Predlog za re-
šitev kmečkih dolgov — Rezerviranost napram Radi-

kalski zajednici 
Zagreb, 4 avgusta, n. Danes je na svo-

jem posestvu v Kupinou sprejel dir. Vladko 
Maček sotrudnika bolgarskega sofijskega 
demokratskega dnevnika »Zore« A tan aso-
va Duškova in sotrudnika zagrebških »No 
vostd«. 

Na vpra&anje zagrebškega novinarja, ka-
ko si zamišlja sodelovanje z ostalimi opo-
zicijskimi skupinami, je dr. Maček dejal: 

»Sodelovanje z ostalimi opozicijskimi 
skupinami se odreja od časa do časa po 
razmerah. To pot nam je volilni zakon dal 
povod, da smo morali iti skupno v volitve, 
ker vsak zase ne bi mogli postaviti kan-
didatne liste. Velikega pomena je dejstvo, 
ker je srbijanska opozicija ponudila meni 
naj bom nosilec kandidatne liste. To je 
imnogo doprineslo k zbližanju hrvatske in 
srbijanske opozicije. Razume se, da smo 
še zelo daleč od definitivnega sporazuma 
ln sieer vse dotlej, dokler celotna srbijan-
ska opozicija ne bo zavzela pravilnega sta-
lišča, namreč dokler ne bo priznata nas 
Hrvatov, naše nacionalne in politične In-
dividualnosti. To je podlaga, s katero ele-
de potem nadaljnje posledice in o kateri 
mislim, da more na njej priti do definl-
tlvne ureditve jugoslovenske skupnosti«. 

Na vprašanje, kaj misli o akciji dr. Dra-
goljtalba Jovanoviča, da se v Srbiji ustva-
ri fcmetski pokret, je odvrnil: 

»Menim, da bi bik) z uspehom dr. Jo-
vanoviča pol dela opravljenega, in sicer 
zato, ker bi potem tudi v Srbiji prišli do 
besede kmetje. Kmet pa po svojem bistvu 
ne more biti imperiaBst, nWd hegemonist« 

Na vprašanje, ali aspa v zmago pri bo-
doBiih volitvah, Je <JT. Maček dejal: 

»Ne Ufpaim satmo, temveč sem tega tudi 
gotov. To so pokazale že zadnje voflStve, 
ko se o moji kandidaturi ni smelo niče-
sar pisati, ko ni bil dopuščen niti najmanj-
ši sihod, pa je vendar naša skupina med 
Hrvati v mestih dobila nad 75 odstotkov 
glasov. V vaseh pa nad 90 odstotkov, v 
nekaterih krajih pa celo 98.5 odstotkov.« 

Na vprašanje, kako je sedaj s »telovni-
kom«, se je dr. Mačete nasmehnil in re-
kel:, , 

»Te besede nteo moj original. To Je mad-
žarski politik Deak rekel leta 1867. cesar-
ju Francu Jožefu, ko ga je vprašal, kako 
se more slabo zapeti telovnik dobro za-
peti«. Deak mu je odgovoril, »da je naj-
bolje popolnoma ga odpeti in ponovno za-
peti.« 

Na vprašanje, kako je z njegovim »telov-
nikom«, je dr. Maček dejal: 

»On je zopet razpet«! 
Na vprašanje, kaj meni o kmefeMh dol-

govih, je odvrnil: 
»Ne vem na kak način misli vlada reši-

ti to vprašanje, toda rešiti ga je mogoče. 
Jaz bi ga rešil na zelo enostaven na&n. Iz-
dal bi posebne državne novčanice s prisil-
nim tečajem, enakim, kakor ga imajo ban-
čne novčanice in ž njim bi se plačali vsi 
kmetski dolgovi. Te novčanice bi se sko-
zi gotovo vrsto let polagoma odtegovale iz 
prometa deloma 8 plačevanjem dolžnikov 
samih, deloma pa z gotovimi transakcijami 
na borzi. In stvar bi bila gotova V Avstro-
Ogrski smo imeli na primer dve yrsti nov-
čanic, državne in bančne note, pa ni nihče 
razen strokovnjakov te razlike opazil«. 

Na vprašanje, kaj misli o malih politič-
nih skupinah na Hrvatskem, Je dejal: 

»Te male skupine 90 brez pomena Ra-
zen tega morete čuti med hrvatskimi delav-
ci: Jaz sem komunist, pa sem vendar do-
ber Hrvat. Pri nas se torej ne more razviti 
komunizem«. 

O ustvarjanju radikalske zajednice z dr. 
Korošcem in dr. Spahom dr. Maček ni hotel 
govoriti, češ da bi bik» prezgodaj, poudari! 
pa je mnenje, da je bilo tako opredeljevanj« 
strank v političnem položaja pred 6. januar-
jem, ki je dovedel do diktature. Razlika je 
v primeri z razmerami v letu 1928 v tem, 
da je sedaj na strani opozicije Ljuba Da-
vidovi?, kar prej ni biL Ker se niti tedaj 
niso mogla s takim opredeljevanjem ugod-
no rešiti naša notranja vprašanja in zlasti 
ne hrvatsko vprašanje, tako niti sedaj to 
grupiranje ne bo prineslo koristi. Zaokrože-
vanje Hrvatov ne bo imelo nobenega uspe-
ha. Hrvatsko vprašanje se ima rešiti na 
drug način«. 

Prekinjen ruski polet 
preko Severnega tečaja 

Polarni letalec Levandovsld se je vrnil v Leningrad 
zaradi defekta v motorju 

Moskva, 4. avgusita. x. Včeraj ob 6.15 
zjutraj so na letališču v Moskvi startali 
letalci Levandovaki, Leščenko in Gaj durov 
za dolgo pripravljeni polet preko Severne-
ga tečaja v San Francisco v Ameriki. Od-
hodu pogumnih letalcev je prisostvovalo 
več sto ljudi, med njimi tudi ljudski ko-
misar za vojsko Vorošilov, šef civilnega 
letalstva Smit, ameriški poslanik in drugi. 
Namen tega pojeta je ugotovitev, aH je 
mogoče že sedaj organizirati stalen letal-
ski promet po najkrajšem potu preko Se-
vernega tečaja iz Rusije v Ameriko. 

Levandovsld se je za svoj polet pri-
pravljal in treniral okrog pet mesecev in 
sicer nalašč v zelo slabem vremenu podne-
vi in ponoči. Večkrat je letel za poftkuš-
njo na severu nad Belim morjem. Pri tem 
je najbolj pazil rta nevarnost poledenitve 
letala, ker povzroča motnje v ravnotežju 
letala. 

Na svojem letalu ima močno radiopo-
stajo in je bä včeraj ves čas v zvezi z 
obalnimi postajami ob severnih morjih. 
Vesti, ki jih je Levandovski včeraj oddajal 
med svojim poletom, so bile ugodne. Po-
ročal je, da leti, kakor je bilo zamišljeno, 
da deluje motor letala brezhibno, da je 
poraba bencina in olja normalna in da ga 

• >- . • ylt*f ; 

tudi mraz ne ovira. Izrazfl 5© upanje, da 
bo zvečer prispel nad Severno polarno 
morje, nakar bo v ravni smeri letel proti 
Severnemu tečaju. 

Letalo Levandevsflcega, • kaierfen Je od-
šel s svojima tovarišema na tvegam polet, 
ima ime »O 25«. Letak) je povsem zgraje-
no iz kovine ter ima njegov motor 950 ks. 
Težko je 25 ton, v kar je vračunanih že 
že 6 ton pogonskega kuriva. Njegov akcij-
ski radij znaša 8100 milj. Pot od Moskve 
preko Severnega tečaja do San Francdsca 
je dolga 6250 milj in jo namerava Levan-
devski preleteti v treh dneh. Ako bo uspel 
s svojim poletom, se bo po isti poti tudi 
vrnil v Rusijo za dokaz, da so redni po-
leti preko Severnega tečaja mogoči. 

Med 11.42 in 13.21 je Levandevski prele-
tel Belo morje ter poročal, da se poi et raz-
vija brez vsakih zadržkov. 

Moskva, 4. avgusta. Ruski polarni letaj d, 
namenjeni v Ameriko, so svoj polet preki-
nili ter so se proti večeru vrnili proti Le-
ningradu. Po uradnem poroSlu se je Le-
vandevski odločil za povratek, ker je ugo-
tovil, da se mu olje prehitro izteka iz tan-
ka. S svojim letalom se je snoči ob 22.30 
vrnil na letališče južno od Leningrada« u 

I Bled, 4. avgusta. AA. Snoči Je bila • 
hotelu Petoran na čast predsednika grške 
republike Ttealdarisa in njegove soproge 
intimna večerja, ki so se je udeležili 
predsednik jugoslovenske vlade fai zu-
nanji minister dr. Milan Stojadinovič s 
soprogo, minister dvora Milan Antic, 
jugoslovenski poslanik v Parizu Boži-
dar Puric s soprogo, grški poslanik na 
beograjskem dvoru Melas, gg. Pitielis 
in Cenadis, šef kabineta predsednika 
vlade Dragotin Protič in tajnik zuna-
njega ministrstva Dragotin Majdanac. 

Bled, 4. avgusta, u. Dopoldne sta 
imela predlsednik naše vlade dr. Milan 
Stojadinovič in predsednik grške vlade 
Tsaldaris s predsednikom grške in naše 
delegacije, ki vodita trgovinska poga-
janja na Bledu, konferenco, na kateri 
so bila rešena vsa glavna vprašanja, 
ki so doslej otežkočala zaključitev trgo-
vinskega sporazuma med našo državo 
in Grčijo, s čimer je bila v splošnem 
ustvarjena povsem ugodna podlaga za 
nadaljnje delo pri teh pogajanjih. Gle-
de na to ne bo za dosego končnega spo-
razuma v nadaljnjih pogajanjih nobenih 
večjih težko č, ker se imajo rešiti samo 
še tehnične zadeve. Oba ministrska 
predsednika dr. Stojadinovič in Tsal-
daris sta pokazala najboljšo voljo, da bi 
se ta sporazum dosegel, in bodo na ta 
način odstranjene vse zapreke, M so 
otežkočale in skoro onemogočale nagel 
in uspešen konec trgovinskih pogajanj 
med nami in Grčijo. Brez dvoma je, da 
bo ta sporazum še ojačil prijateljstvo, 
ki že obstoja med našo državo in Gr-
čijo. 

Naša in grška delegacija se nikakor 
nista mogli sporazumeti, koliko odstot-
kov naj bi Grčija plačala Jugoslaviji za 
uvoženo blago v devizah. Doslej so pla-
čevali Grki za blago, uvoženo iz Jugo-
slavije, samo 20% v devizah, naši dele-
gati pa so zahtevali, naj plačujejo v 
bodoče 50%. Grška delegacija je pri po-
gajanjih pristala na 30% in ni hotela 
niti čuti o nadaljnjem povišanju tega 
razmerja. Zato je nastopil trenutek, ko 

se Je ie zadeto, da se bodo pogajanja 
končala z neuspehom, po intervenciji 
predsednika naše vlade dr. Stojadino-
viča in predsednika grške vlade Tsal-
darfea pa je bilo sedaj dogovorjeno, da 
bodo Grki v bodoče plačevali za naše 
blago 35% v devizah, ostalo pa v kom-
penzacijskih bonih, ki bodo služili zla-
sti za financiranje naših parndkov v 
gršflrih vodah, za naše potnike v Grčiji 
itd. Z intervencijo obeh ministrskih 
predsednikov so bila tako omogočena 
nadaljnja pogajanja med našo in grško 
delegacijo. 

Predsednik grške vlade Tsaldaris je 
po enodnevnem bivanju na Bledu in v 
Bohinju odpotoval opoldne preko Lesc 
v nemško kopališče Wiese Od predsed-
nika grške vlade so se poslovili na že-
leznišiki postaji v Lescah predsednik 
vlade dr. Stojadinovič, šef njegovega 
kabineta Dragan Protic, naš poslanik v 
Parizu dr. Božidar Puric, tajnik zuna-
njega ministrstva Majdanac, člani gr-
ške ter naše delegacije, nemški posla-
nik v. Heeren, grški poslanik Melas in 
večje število drugih uglednih oseh. 
TteaMarisovi soprogi so ob tej priliki 
poklonili več šopkov lepega cvetja. Do 
Jesenic sta predsednika grške vlade 
spremila tajnik zunanjega ministrstva 
Majdanac in poslanik Melas, ki sta se 
nato vrinila na Bled. 

Za svojega bivanja na Bledu je bfl 
predsednik grške vlade Tsaldaris spre-
jet v avdijend od Nj . kr. Vis. kneza 
namestnika Pavla in N j . VéL kraljice 
Marije. 

Trgovinski minister 
dr« Vrbanič na Rledu 

Bled, 4. avgusta, m. Davi je prispel 
na Bled minister za trgovino in indu-
strijo dr. Milan Vrbanic, M se je nasta-
nil v hotelu »Toplice«. Domava se, da 
je prišel na Bled pred vsem zaradi po-
gajanj med našo in grško delegacijo o 
aakljiiätvi novega trgovinskega spora-
ZUZZ2žL* 

Vlada pripravlja važne 
gospodarske ukrepe 

predvsem v pogledu ureditve kmetskih dolgov in pri-
hrankov v proračunu — Težave z radikalsko zajednico 

Odnošaji v vrstah opozicije 
Beograd, 4. avgusta v. Zadnje dni Je bilo 

več sej ministerekega sveta, na katerih »o 
predvsem razpravljali o raznih gospodarskih 
ukrepih, ki so v smislu svoječasnega ekspo-
zeja ministra za finance potrebni za uravno-
teženje proračuna. Menijo, da se bo vlada 
prihodnje dni razšla na počitnice, da pa bo 
prej izdala še zelo važne uredbe. 

Najbolj pereče je vprašanje krneč, dolgov, 
za katere poteče sedanji provizorij s 1. sep-
tembrom. Prvotno je bilo nameravano podalj-
šanje tega provizorija do 15. novembra, se-
daj pa zatrjujejo, da se pripravlja nova 
uredba, ki bo tudi še provizoričnega znača-
ja, ki pa bo skušala vprašanje kmetske za-
ščite približati rešitvi z novimi odredbami. 
Ker je od milijardnega kredita za javna de-
la za sedaj oddanih in na razpolago samo 
100 milijonov, bo vlada sklepala tudi o tem, 
kako naj se omogoči pospešitev investicij-
skih del, ki so se zelo zavlekla, saj je potek-
lo pol leta od tozadevnega sklepa ministr-
skega sveta. Prav tako bo vlada bržkone še 
pred počitnicami sklepala o zmanjšanju oseb-
nih izdatkov v proračunu, ki naj bi se po eni 
verziji izvedlo s 1. oktobrom. 

V radikalskem glavnem odboru se opaža 
zadnje dni precejšnja nervoznost, ki je v zve-
zi s snovanjem nove stranke. Izjava dr. Spa-

ha v tem pogledu ni bila dobro sprejete. TI 
krogi se bojijo, da se ne bi pripravljanja za-
vlekla in s tem tudi zelo otežkočila. Radikal-
ski program je bü že pred dalje časa izročen 
gospodoma dr. Korošcu in dr. Spahn, da po-
stavita svoje pripombe, kar doslej Se nista 
storila. V radikalskih krogih zatrjujejo, da 
v tem pogledu ne gre za bistvene izpremem-
be, nego bodo ostala načela tega programa 
ofiuvana, le v posameznostih bi se mogle 
sprejeti dopolnitve in izpremembe. Pritegni-
tev kake hrvatske skupine v radikalsko za-
Jednico je bila predmet ponovnega razmo-
trivanja odločujočih faktorjev glavnega od-
bora, ki vztrajajo na tem, naj radikakka za-
jednica ne poziva Hrvatov v svojo organiza-
cijo, da ne bi prišla v konflikt z dr. Mačkom. 

Vesti, da Je med Davi dovi čem in zendjo-
radniki prišlo do nekega sporazuma se de- , 
m en ti rajo. Levo zemljoradniško krilo pod 
vodstvom profesorja Dragoljuba Jovanovife ' 
odločno odklanja spoj z demokrati ter postav- ' 
Ija tezo ustanovitve velike srbsko - hrvatske 
seljaške stranke. Dr. Maček tako stranko od-
ločno odklanja, ker svoje organizacije ne 
smatra za kmečko stanovsko, kakor Je bila ' 
pod Radiéem, nego za hrvatsko naciJonaH-
stično organizacijo, M se ne more spojiti 
z nobeno drugo stranko, ker bi s tem izgu- : 
bila svoj hrvatski nacionalni značaj. 

Predsednik Narodne skup-
ščine na Rledu 

Bled, 4. avgusta, u. Nocoj je prispel 
na Bled predsednik Narodne skupščine 
dr. čirič, ki bo ostal tukaj dalje časa. 
Nastamü se je v hotelu »Toplice«. 

Neresnične vesti o čsl. zlati 
podlagi 

Beograd, 4. avgusta, p. Nekateri listi so 
pred dnevi objavili vest, da namerava Češ-
koslovaška znižati zlato podlago češkoslo-
vaške krone za 25 odstotkov. Ta vest Je 
Izzvala veHko vznemirjenje med čehoslo-
v akt, W ee mude kot letoviški gostje v Ju-
goslaviji, tembolj, ker so nekateri nepou-
čeni lokalni denarni zavodi začeM na pod-
lagi te vesti zamenjati češke krone po 
mnogo nižjem kurzuz. Po informacijah na 
imerodajnem mestu so te vest! gladko iz-
mišljene ln brez vsake stvarne osnove. 

Razpust framasonskih lož 
v Avstriji 

Dona), 4. avgusta. AA. »Wiener Neue-
ste Nachrichten« trdijo, da bodo vse pro-
stozidarske lože v Avstriji te dni sklenile 
svoj razpust in sicer zaradi finančnih tež» 
koč, kakor tudi zaradi nesoglasij med kij-
stj&Di ia židl s teh taogiJv 

Drago Bernardi na 
zadnji poti 

Celje, 4. avgusta 
VEeraj popoldne se Je Zbrala pred hote-

lom H,ubertasam v Celju velika mnofci^, 
da spremi uglednega hotelirja in mestnega 
svetnika g. Draga Bemardija na njegovi 
poslednji poti. Po blagoslovitvi trupla Je 
krem® po mestnih uficah dolg sprevod, v 
katerem so 6rtopali med drugimi tudä za-
stopniki òblastev, mestne in okoliške ob-
čine, uradov to družtev, Sokoli in Sokolice 
v krojih ln civttu, lovci v krojih s puškami 
in pokojnikovi etemovski tovariši, prijate-
lji m znanci. 

iPo cerkvenem obreda na okoiifikem po-
kopališču sta se od pokojnika po6lovtJa 
predsednik Zveze gostilničarskih združenj 
g. Cirfl Majcen iz Ljubljane in gimnazij-
sfei direktor g. Pran Mravljak v imenu 
mestnega sveta, Sokola, slovenskega lov-
skega društva in strelske družine. G. Mrav. 
lftak j© spustil smrekovo vejico na krsto, 
lovski rog je zatrobil v zadnje slovo in 
lovci so oddali častne strele. Bodi miu lah-
ka domača zemlja! ' 1 

l Spominjajte se CMD 



Dve obrtni razstavi 
V $t Vidu nad Ljubljano ln v Celju so se obrtniki 

postavili 
Ljubljana, 4. avgusta 

Šentviški mojstri, ki so z vzgledom svo-
'ie podjetnosti in tovariške vzajemnosti po-
budili kar nekakšno modo v deželi, da se 
prirejajo obrtniške razstave na vseh koncih 
in krajih, so danes dopoldne otvorili drugo 
letno revijo svojega dela Otvoritev sama 
letos sicer ni potekla na tako slovesen na-
čin kakor lani, a dejstvo, da se je pred 
poslopjem šentviške meščanske šole zbrala 
tokrat še večja množica občinstva od blizu 
in daleč kakor lani, najbolj zgovorno pri-
ča, da so si šentviški mojstri že s svojo pr-
vo razstavo zagotovili obsežen kader stal-
nih obiskovalcev in da sloves njihovega de-
la rase od razstave do razstave. Otvoritve-
ni svečanosti, pri kateri sta z lepim uspe-
hom sodelovala škofjeloška podba »Ljub-
nik« in pa znameniti šentviški mladinski 
pevski zbor pod vodstvom svojega diri-
genta g. Jovana. so med drugim prisostvo-
vali komisar Likovič za sresko načelstvo iu 
bansko upravo, župan Medved iz Šmartnega 
pod Šmarno goro, zastopnik šišenske ob-
čine šuštaršič in predsednik osrednjega 
odbora Društva jugoslovenskih obrtnikov 
Pičman, govore in koncertne točke pa je 
^•enašal tudi 1 jubljanski radio. Št. Vid se je 
za svoj praznik ves odel v narodne troboj-
rice, pred šolskim poslopjem pa so doma-
ci fantje postavili vrsto visokih, vitkih mla-
jev. 

Zbrano občinstvo je pozdravil _ najprej 
'domači župan Babnik. ki je poudaril, da so 
37delki šentviških obrtnikov, zlasti mizar-
jev. ki predniačijo v svoji stroki nele v ba-
novini. temveč v vsej državi, že lani vzbu-
dili občudovanje v javnosti, za letos pa so 
se mojstri prioravili še mnogo temeljiteje, 
št. Vid je tioicna obrtniška občina, saj nla-
?uiejo obrtniki dve tretjini vseh občin-
skih doklad. tako da je prospeh^ kraja po-
vsem odvisen od prospeha te važne gospo-
darske panoge. Pri tej priliki je govornik 
opozoril vse udeležence tudi na žrebanje-
s katerim se bo razstava 25. avgusta za-
ključila. Med dobitki bo tudi pohištvo, ki je 
bilo izžrebano že lani. a se nihče ni ogla-
sil ponje, ker je dobitnik svojo dragoceno 
vstopnico zavrgel. Nekaj toplih, iskrenih be-
pod je v imenu oblasti izrekel še komi «ar 
Liknvif. ki ie želel restavljalcem čim obil-
nejšega obiska in mnogo dobrih kuočij. 
Predsednik domačega obrtniškega društva, 
krojaški moM=r Vrhovec se je v svojem na-
govoru spominjal predvsem tragične smrti 
blagoookoineea viteškega kralia, nato pa 
ie i?rpkel toplo zahvalo vsem. ki so na ka-
kršenkoli način pripomogli do tako lepe 
razstave, zlasti dekletom, ki so tako čedno 
okrasile šolo, in pa seveda pomočnikom in 
vaiencem, ki so s svoiim skrbnim in umnim 
delom pomagali mojstrom, da so njihovi iz-
delki tako dovršeni. 

Ko so Šentvidčani pred letom dni pokaza-
li svetu svoio prvo razstavo, pač niso misli-
li. da bo niihova misel našla toliko poene-
malcev. Takoi za Št. Vidom je prišel s tako 
prireditvijo Vič, v decembru lani o priliki 
obrtnega tedna Ljubljana, letos v juniju 
snet Liubliana, prejšnii mesec Moste in Ra-
dovliica. danes pa se hkratu otvarja kar tro-
ie obrtnih razstav razen v Št. Vidu še v 
Celiu in Kamniku. Kakšen bo gmotni uspeh 
v=ph teh razstav, ne moremo prerokovati, 
rot ovo pa ie, da moralni uspeh ne bo niko-
li izostal, če je le razstava dobro priprav-
ppna. A sama tehnična popolnost obrtni-
škemu d°ln še ne more prinesti trajnih ko-
risti. Važna je predvsem socialna stran živ-
lienia v obrtniškem stanu, predvsem raz-
merje med pomočniki, vajenci in moistri. 
Obrtniki morajo stremiti za tistimi lepimi 
časi ko je mojster ravnal s svojimi po-
močniki in vajenci kat-or z lastnimi otroki, 
da so bili rps pravi člani dmžine in mu 
človek n? bil le delaven stroj. Iz tako ure-
ieneea ra/meria med pomočniki in moistri 
fe rasla prava Imbsen do dela in obrti, iz 
te linbpzn? n a je ra«lo mojstrstvo v posa-
meznih strokah. Dane« marsikje manjka 
pravega veselja do dela in do obrti, zato 
tudi ni tiste ljubezni do čim lepšega ln 
boHšega izdelka, ki ie tako visoko odliko-
valo srednji vek. Obrtniški izdelki so dan-
danes vse prevečkrat preračunani na hiter 
zaslužek, a premalo na ustvaritev trajne le-
pote in vrednosti. Pričujoča razstava naj bo 
obrtnikom tudi jasen or*omin na dolžnosti, 
ki jih ima?o do pomočnikov in vajencev, za-
kai od niih dela in vzgoje ie odvisna ne le 
bodočnost, temveč tudi sedanjost obrtniške-
ga stanu. 

Obenem pa današja razstava leno dokazu-
je. kakšna bodi konkurenca med moistri v 
posameznih strokah. Dobra in koristna za 
ves stan je samo konkurenca dela, sposob-

nosti in znanja. S takim tekmovanjem se 
obrtniki samo podžigajo k izboljšanju m 
napredovanju. Zato so takšne razstave pot, 
po kateri naj se obrtniki družijo k složnemu 
sodelovanju in tovariškemu podpiranju. Vsa-
ka želja po napredku pa je združena z žrt-
vami. Lahko se reče, da so mnogi razstav-
ljalci porabili zadnje pare, a nekateri so se 
celo zadolžili, da bi svojo delavnico opremi-
li čim bolje, da so mogli postaviti na raz-
stavo tako leoe izdelke. Samo na ta način 
upajo obrtniki dobiti odiemalce, da bodo 
mogli zadostiti svojim težkim obveznostmi, 
do države, domovine in občine. Naše obla-
sti pa bi se zato morale dobro zavedati da 
je obrtniški stan močan podpornik družbe, 
ki ga je treba v dobi hudih gospodarskih 
stisk podpreti in mu omogočiti zmago 
nad raznimi težavami. Zato hudo grase 
oblasti, če se obrtnika spomnijo le tedaj, 
kadar je treba pobirati davek in kadar je 
treba njegovih glasov. Vkjub temu, da je 
šentviška 'razstava čfcto strokovna in name-
njena naiširši javni koristi, mora letos no-
siti stroške zanjo obrtnik sam, zakaj vse 
prošnje za podporo so bile zavrnjene, cos 
da ni kredita. Pa ne le. da niso bili deležni 
nikake podpore — nekateri odločujoči do-
mači faktorji so jim hoteli vobče preprečiti 
razstavo. A intrige so dosegle ravno nasprot-
no. obrtniki so se še tesneje strnili v svoü 
organizaciji v zavesti, da je le v slogi moc. 

Na koncu svojega govora je predsednik 
poudaril potrelK>, da se obrtni zakon teme-
ljito popravi, ker bremena, ki jjh dandanes 
nakladajo obrtnikom, morajo zrušiti tndi 
najmočnejšega podjetnika. Med občim 
navdušeniem sta bili sprejeti vdanostni br-
zojavki Nj. Vel. kralju Petru IT. in Nj. Vis. 
knezu namestniku Pavlu, godba pa je za-
igrala državno himno. Predsednik DJO Pič-
man je nato B kratkim nagovorom, 
v katerem ie šentviškemu obrtništvu 
čestital k dosH doseženim uspehom, 
otvoril razstavo, ki je v resnici z izdelki 
naiboljše kvalitete napolnila domala vse 
šolsko poslopje. 0 razstavi sami bo »Jut tot 
še poročalo. 

Celje. 4. avgusta. 
Ob otvoritvi obrtne razstave v Celju se 

je mesto odelo v državne trobojnice. Po 
obhodu železničarske godbe po mestu, so se 
zbrali pred vhodom v mestno narodno šo-
lo številni predstavniki in velika množica 
prebivalstva iz Celja in okolice. 

Predsednik razstavnega odbora g. Stojan 
Holobar je pozdravil gg. sreskega načelni-
ka dr. Vidmarja, župana dr. Goričana, ko-
mandanta mesta polkovnika Nikoliča, ko-
mandanta 39 p. p. polkovnika Goluboviča, 
narodnega poslanca Ivana Prekorška, gim-
nazijskega direktorja Mravljaka, zastopnika 
Zbornice za TOI Elsbacherja, predsednika 
obrtnega odseka zbornice Rebeka, zastop-
nika Osrednjega društva jugoslo venskih 
obrtnikov Šimenca, generalnega direktor-
ja Obrtne banke Dragiča, zastopnika podruž-
nice Obrtne banke Ogrina, zastopnika OUZD 
dr. Kuhlja, dalje ostale zastopnike uradov, 
organizacij in iiska in vse občinstvo. G. 
Holobar je prečital čestitke, ki so jih po-
slali mariborski škof dr. Tomažič, predsed-
stvo in direkcija Ljubljanskega velesejma, 
načelnik banske uprave dr. Rudolf Marn, 
ljubljanski župan dr. Ravnihar, evangeljski 
župni urad v Celju, poslanec dr. Dobovišek, 
Jakob Zadravec in podružnica DJO na 
Vrhniki. G. Holobar je nato orisal zgodo-
vino in veliki pomen obrtne razstave. 

Zupan g. dr. Goričar je nato s kratkim na-
govorom otvoril razstavo. Na predlog g. Ho-
loharja so bile pollane vdanostni brzojav-
ki Nj. Vel. kralin Petru II. in Nj. Vis. kne-
zu namestniku Pavlu in pozdravna brzojav-
ka ministru za trgovino in industrijo. Ob 
zaključku otvoritve je godba zaigrala dr-
žavno himno, nato pa se je pričel ogled 
razstave. 

Glavni vhod na razstavo je v Levstikovi 
ulici, kjer so postavili imnozanten portal. 
Obrtna razstava je nameščena v pritličju, 
v prvem in drugem nadstropju velikega šol-
skega Ty>slopja. v telovadnici in na dvo-
rišču. Na razstavi je zastopanih 112 raz-
stavljalcev iz vseh panog obrti in nekateri 
trgovski in industrijski obrati, ki hočejo po-
kazati obrtniku domače sirovine in izdel-
ke. Razstava je izredno pestra in zanimiva 
in zelo okusno aranžirana, tako da bi delala 
čast tudi velikemu mestu. Že prvi dan j»» 
bil obisk razstave zelo povolien. Poleg do-
mačih je bilo tudi mnogo obiskovalcev iz 
oddaljenih kraiev. Celjsko obrtništvo je lah-
ko ponosno na to zares lepo razstavo. 

Mariborski teden 

Maribor, 4. avgusta. 

Prvi večer • • • 
Po mestu je vse živahno, zlasti po Alek-

eandrovi cesti je valovanje velikih množic 
,V rane ure je àio to vrvenje. 

Naši kirurgi 
»o zavzezli pomemibno mesto med prire-
ditvami v okviru Mariborskega tedna. Si-
noči so imeli v bolnišnici sestanek, na ka-
terem so 6e obravnavala pereča kirurška 
vprašanja. Predavali eo profesor dr. Zalo-
kar iz Ljubljane, primari j dr. Dernovšek 
iz Maribora, primari j dr. Minar iz Ljub-
ljane, primarij dr. Cernie iz Maribora, asi-
stent ar Vrbnjak iz Maribora, primarij dr. 
Merčun iz Ljubljane in primarij dr. Lavr'č 
iz Ljubljane. Ktrurgi so danes obiskali Po-
horje in sio si ogledali vzorna naprave Po-
čitniškega doma kraljice Marije na Pohor-
ju. 

Mariborski obrtniki 
so imeli dopoldne v Narodnem domu občni 
zbor, ki ga je otvoril predsednik združe-
nja g. Vahtar, ki je podal izčrpno poročilo 
o delovanju organizacije v preteklem po-
slovnem letu. Nato je sledilo poročilo mar-
ljivega tajnika g. Koearja. V središču raz-
prav občnega zbora je bila diskusija o šuš-
imaretvu, nadalje o ukrepih, ki ae naj na-

v razmahu 
pravijo proti temni škodljivemu in kvarne-
mu izrodku. Po temeljitih obravnavah v 
stanovskih ln strokovnih vprašanjih je 
predsednik g. Vahtar zakljuöil zbor s po-
zivom k nadaljnjemu vztrajnemu delova-
nju za koristi mariborskega obrtništva. 
Volitev letos v ©mißlu pravil ni bilo. Mest-
no občino je zastopal obrtni referent dr.. 
Senkovič. 

Otvoritev razstave psov 
Popoldne včeraj je bila na razstavišču 

Mariborskega tedna slovnostna otvoritev 
tretje državne razstave čistokrvnih psov, 
ki jo je organiziral Klub ljubiteljev sport-
nih psov v Ljubljani. Pozdravne beßede je 
izpreigovoril g. Ivan Roetan, otvoritvi pa 
so med drugimi prisostvovali podban g. 
dr. Pirtomajer, mestni predsednik g. dr. 
Franjo Lipoid in sreskt načelnik za Mari-
bor, levi breg, dr. Senkovič. Z otvoritvene 
slovesnosti se je od/poelala pokrovitelju 
razstave Nj. Vi&očanetvu kraljeviču And-
reju vdan ost na brzozjavka. Sinoči pa je bil 
pri Meranu pozdravni večer, na katerem 
so govorili mestni župan g. dr. Lipoid, rav-
natelj g. Klobučar In Avstrijec g. dr. Kari 
Vitzelgruber. 

Pri dosedanjem ocenjevanju so se nagra-
dili nastopni lovski psi: Urah Ndkolsburg 
od g. Josipa Poberaja v Ptuju (odlično), 
Vaško Nlkofeburg od g. Henrika Dvorske-
ga na Bregu pri Ptuju (prav dobro), Mars 

od le&arja g. VlckmarJa v Mariboru (pr-
vak Jugoslavije Ljubljana 1934. odlično), 
[Blisk od g. Hart Inger ja (iprav dobro) in na-
poeled Dyra6 od g. Bezjaka (prav dobro). 

Mednarodni amaterski 
plesni turnir 

VrSil se je s ino« v veliki dvorani Union a 
ob velikem zaznimanju občinstva in nav-
zočnosti bana g. dr. Puca in podban a g. 
dr. Pirtomajerja. Vodstvo lepo uspelega 
turnirja je bilo v rokah našega maribor-

skega plesnega učitelja in strokovnjaka g. 
Siimončiča. K tekmovanju se je prijavilo 
deset parov, in sicer štirje domači in šest 
inozezmskih. V razsodišču so bih mestni 
zaključil mestni predsednik g. dr. Lipoid 
sodni svetnik g. dr. Grafenstein dn g. inž. 
Wolf, slednja oba iz Gradca. Mesta so si 
priborili inozemski pari in je dobil prvo 
nagrado par Skalka—Fridenkejeva iz Grad-
ca, najboljši jugoslovenski par pa ^ta bila 
brat in sestra Bečičeva iz i Zagreba. Tur-
nir je s primernim nagovorom otvoril in 
zaključil mestni predsednik g. dr. Lipoid. 

Živahna 

Tabor hmeljarjev 
Določitev mezd obiralcem 

debata o polovični železniški vozninl za 
obiralce 

Žalec, 4. avgnsta. 
Ob lepi udeležbi kakih 500 hmeljarjev 

se je vršil popoldne vsakoletni hmeljarski 
tabor.Ob otvoritvi zborovanja je predsed-
nik Hmeljarskega društva g. itudolf Lor-
Iber pozdravil predvsem načelnika kmetij-
skega oddelka banske uprave v Ljubljani 
g. inž. Zidanška in kmetijskega referenta 
v Gejju g. Werniga, nato pa prečital pis-
mo narodnega poslanca g. Ivana Prekor-
ška, ki 6e je opravičil, da se tabora ne 
more udeležiti zaradi otvoritve obrtne 
razstave v Celju, želi pa hmeljarjem naj-
boljšega uspeha. 

Nato je društveni poslovodja g. Petri-
ček poročal o stanju hmeljskih nasadov 
v drugih hmeljskih državah. Podal je po-
ročilo evropskega centralnega hmeljskega 
biroja od IS. julija, le zza Zatec je prine-
sel novo poročilo z dne 1. avgusta, ki to-
ži, da himelj še zmerom ni dobil zaželene 
in potrebne vlage. Nadalje je omenil, da 
društvo seveda ne more jamčiti za toč-
nost poročil, ki so pač prikrojena za 
vsak okoliš posebej. 

Prešel je zatem na drugo točko dnev-
nega reda; določitev mezd obiralcem. Zbo-
rovalci so sprejeli predlog glavnega odbo-
ra Hmeljarskega društva in bodo letos 
plačevali obiralcem za mernik lepo obra-
nega hmelja 1.50 Din s hrano, brez hrane 
pa 2 Din. Poslovodja je grajal, ker imajo 
nekateri hmeljarji prevelike mernike, s 
katerimi škodujejo obiralcem. 

Nadalje je poslovodja g. Petriček podal 
hmeljarjem vsakoletna navodila za obira-
nje, pravilno sušenje in skrbno shranje-
vanje pridelka. Glede prodaje je izjavil, 
da sicer ničesar ne svetuje hmeljarjem, 
vendar pa. se je izkazalo, da se je v 10 
letih osemkrat obneslo načelo, po katerem 
je prvi kupec najboljši. Seveda se to ne 

6ime pretiravati in se ne sme hiteti s pro-
dajo, pač pa mirno prodajati. 

Pri slučajnostih se je razvila prav ži-
vahna debata o polovični železniški voz-
nim za obiralce. G. Petriček je omeni! na-
pore Hmeljarskega društva pri generalni 
direkciji državnih železnic v Beogradu, da 
ibi se dosegla polovična voznina, vendar 
pa je bila prošnja kakor lani odbita. Po-
vedal je nadalje, da je čital v listih, da 
se je dovolila polovična voznina Prodajni 
z ad rag i hmeljarjev v Celju, za katero pa 
ne ve, kako bo delila legitimacije. 

Nato se je prijavil k besedi g. inž. Boli-
nar, poslovodja Prodajne zadruge hmeljar-
jev v Celju, ki je raztolmačil, da se je za-
druga za polovično voznino zato pobriga-
la, ker je Hmeljarsko društvo že lani ni 
doseglo. Da bi se letos to ne ponovilo, je 
zadruga na svojo odgovornost vložila pro-
šnjo, ki je bila ugodno rešena Omenil je, 
da pravilnika znižani voz r. i ni ne more 
izpreminjati generalna direkcija državnih 
železnzic, ker je po njegovih določbah za. 
to pooblaščen le prometni minister na ka-
terega je zadruga naslovila primerno pro-
šnjo, ki je bila upoštevana. Glede vpraša-
nja, ali bodo dobili legitimacije za polo-
vično voznino le hmeljarji, ki so člani za-
druge ali pa vsi hmeljarji brez izjeme, 
je izjavil, da bo o tem sklepalo še načel-
6tvo zazdrnge, ki bo o svojem sklopu ob-
vestilo hmeljarje po listih. 

Po končani debati, ki je trajala poldn?o 
uro, je predsednik g. Rudolf Lorber želel 
hmeljarjem najiboljši uspeh pri vnovčeva-
nju letošnjega pridelka ter jih opominjal, 
naj gledalo, da bodo nudili res dobro bla-
go in da bodo prodajali le pooblaščenim 
nakupovalcem in se izogibali različnih pre-
kupčevalcev, ki so lani napravili toliko 
škode vsej trgovini s hmeljem. 

se fe postavila 
V št. Siju fe zgrajen nov 

Maribor, 4. avgusta 
V vrsti prireditev Mariborskega tedna je 

tudi marljiva mariborska Tujskoprometna 
zveza organizirala lepo uspelo propagand-
no razstavo slik naših važnejših zdravilišč 
in letovišč. Poleg tega pa je danes otvorl" 
tujskoprometni paviljon na jugoslovensko-
avstrijski meji v št. Ilju. 

Paviljon, ki je bil dopoldne svečano bla-
goslovljen, je začela graditi mariborska 
Tujskoprometna zveza že lani in bi moral 
biti dogotovljen že to pomlad, toda je bil, 
zaradi raznih zaprek dovršen šele nedavno. 
Njegove velike važnosti ne le za naš tuj-
ski promet, nego prav tako tudi zaz oigle-l 
naše države, nam ni treba posebej poudar-
jati, saj je znzano, da je Št. XIj ena najvaž-
nejših vhodnih točk v našo državo. Tujsko-
prometna zveza je že pred leti pravilno 
ocenila važnost prvih vtiskov, ki jih dobe 
tujci pri vhodu v našo državo, in je že te-
daj v zasilnem paviljonu organizirala 
stalno službo, ki jo je opravljal njen urad-
nik in dajal tujcem na razpolago ob vsa-
kem času Arse informacije, prospekte » 
in drugo propagandno in informacijsko gra-

tujskoprometni paviljon 
divo, že tedaj se je takoj pokaaaalo, da malj 
paviljon ne more v zadostni meri ustre-
zati namenu in je bilo zato sklenjeno, zgra 
diti nov, reprezezntativen paviljon, ki bo 
mogel ustrezati velikim zahtevam, ki jih 
na Tujskoprometno zvezo stavlja zmerom 
bolj naraščajoči tujski promet. 

Pomanjkljivosti, ki so jih doslej ob ču-
ti i tujci pri vstopu v našo državo, bodo z 
novim paviljonom odstranjene. Vsakemu 
pasantu bo za vse potrebne informacije 
noč in dan na razpolago uradnik V novem 
poslopju so tudi prostori za menjalnico, 
ki je zanjo takoj z vso 6 p ozn av nos t jo dalo 
ministrstvo za finance koncesijo maribor-
ski Tujskoprometni zvezi, tako da se bo 
vsak tujec že pri vstopu v državo vedno 
lahko oskrbel z vsem potrebnim. 

Tujskoprometni zvezi, ki ima maribor-
sko zastopstvo »Putnika«, moramo za nje-
no požrtvovalno delo izreči javno prizna-
nje, saj je doslej že na skoro vseh važnej-
ših vhodnih točkah v državo na svojem 
področju zgradila s potrebnim oskrbljene 
paviljone, ki imajo v razvoju našega tuj-
skega prometa nemajhno vlogo. 

Premogovnik v Ivanen je 
znižal mezde 

Da se omogoči obrat premogovnika, je 500 rudarjev 
pristalo na sedemodstotno znižanje plač 

Zagreb, 4. avgusta 
Na tržišču premoga je velika konkuren-

ca. lignit. Zlasti zmerom bolj izpodrivajo 
boljše vrste premoga. Zaflo je večina premer 
govnikov lignita v naši državi v neprestanih 
le^avan. M«d njimi je tudi rudnik v lvau-
cu last Hrvatske rudarske d. d., ki je za-
radi stalnih izgulb že začule misliti na za-
časno u&taviiev obrata. Zapueijenih je v 
premogovniku 400 do 500 rudarjev, ki mo-
rajo preživljati okrog 2000 svojcev. 

Razumljivo je, da je vest o nameravani 
zatvoritvi premogovnika povzročila med 
siromašnimi ljudmi razburjenje. Da bi le ne 
bilo treba ustaviti obrata, je rudnik napo-
sled sklenil znižati delavcem plače. De-
lavstvo se je temu uprlo in nastala je stav-
ka. ki je trajala 40 ur. Zaključila se je s 
sporazumom, da se bodo 1. in 2. t. m. 

vršila pogajanja o preosnovi podjetja in o 
znižanju delavskih plač. Ta pogajanja so 
se v petek zvečer zaključila tako, da je 
delavstvo pristalo na sedemodstotno zni-
žanje mezu, medlem ko ostanejo ostale toč 
ke kolektivne pogodbe v glavnem nespre-
menjene. 

Tudi 6e je sklenilo, da se delavcem, ki 
imajo majhne plače, zviša zaslužek na 18 
Din, kar velja za minimalen dnevni za-
služek. Dalje se je izvedla štednja v upra-
vi in je namesto 12 uradniških 6il ostalo v 
službi samo šest. 

To je zadnji poizkus ,da ee obdrži ta 
premogovnik v obratu. Ker je ivanski oko-
liš zelo siromašen, bi bila ustavitev obrata 
velik udarec za vse tamošnje prebivalstvo. 
—Dve nesreče 
železnzic ker je po njegovih določbah za 

Zbor 
ljubljanskih mornarjev 

Mornarska sekeja Jadranske straže v Ljubljani je zelo 
delavna 

Ljubljana, 4 . -T ista . 
Na občnem zboru pri »šestici« 1. t. m. 

je Mornarska sekcija JS podala obračun 
plodonosnega dela. Da je bila poslovna do-
ba izredno uspešna, je predvsem zasluga 
nesebičnih in tihih delavcev v sekciji, ki 
dosledno odklanjajo vsako osebno prizna-
nje, zavedajoči se, da poedinec ne pomeni 
ničesar, a celota vse. Ti idealni delavci, 
ki svoj prosti čas posvečajo širjenju po-

| morske misli v naši ožji domovini, pred-

stavljajo s svojo veliko mornarsko druži-
no močno in delavno edinico JS. Drugi re-
dni občni zbor je vodil poslevode&i pod-
predsednik sekcije g. dr. Miro Sov dat 
Spomnil se je umrlih Članov, mornariške-
ga kapetana Franja Celika, hon. univ. 
prof. dr. Ljudevita Böhma in mornariške-
ga narednika Cirila Kranjca, a prav to-
plo je pozdravil zastopnika krajevnega 
odbora JS podpredsednika g. Antona Ver-
biča. Izvajal je, da morajo biti bivši mor-

narji noeriteljl ideje JS, M se mora zane-
sti v poslednjo slovensko vas, ako hoče-
mo, da postanemo pomorska država. Ne 
sme se več dogajati, da ee naše morje in 
pomorstvo zapostavljata od činiteljev, ki 
so v prvi vrsti poklicani, da posvečajo 
največjo pažnjo našim pomorskim proble-
mom. Priznavamo, da je Dunav važno 
prometno sredstvo za izmenjavo dobrin, 
nikakor pa ne more biti težišče naše go-
spodarske delavnosti in zrcalo naše zuna-
nje trgovine, kakor ne merilo podjetnosti 
in ekonomske moči našega naroda. Hoče-
mo, da je mornarsko gibanje koncentra-
cija vseh pozitivnih sil za ustvarjanje mo-
čne maritimne države, a morje vrelec 
vseh gospodarskih dobrin. Bratski slovan-
ski narodi spremljajo z vso pažnjo prav 
naš razvoj na pomorskem torišču. Njtti 
pomorske revije nam prečestokrat opisrt-
jejo žalostne in nerazumljive prilike ob 
našem Jadranu, kakor tudi nezadostno 
pojmovanje večine našega naroda za mor-
je in pomorstvo. Vsa naša politična in 
ekonomska vprašanja so rešljiva samo v 
okviru popolne jadranske orientacije, vsa-
ka druga rešitev je zmotna. Jadranska 
straža mora biti borbena organizacija, 
prosta vseh predsodkov, v njej mora biti 
ideja nad vsemi osebnostmi. Mlajša gene-
racija, ki je popolnoma prežeta z mari-
timnim duhom, ho5e delo, ljubezen in pra-
vilno razumevanje za naše morje! Govo-
ru podpredsednika je sledilo živahno odo-
bravanje. 

Tajniško poročilo je podal g. Sto?aa 
Plesničar. Sekcija ima 134 članov, vso svo 
jo pozornost pa posveča organizator o »m*i 
delu, da zbere pod prapor JS kar največ 
bivših mornarjev. Dosedaj je na njeno po. 
budo ustanovijer ih že pet mornarskih sek-
cij. Pripravlja pa njih osnovanje v vseh 
večjih Slovenskih krajih in Beogradu. De-
lovanje sekcije je bilo zelo živahno. Za 
kongres JS v Ljubljani pripravlja ptrvl 
zbor vseh bivših oficirjev in mornarjev 
naše trgovinske in vojne mornarice. 

O finančnem stanju sekcije je podal 
blagajniško poročilo g. ing. Rupnik. Za-
služnemu blagajniku, vzornemu delavca, 
so zborovalci priredili prisrčne ovacije. V 
imenu nadzornega odbora je g. Ježek 
predlagal absolutorij s pohvalo blagajni-
ku, ki je bil soglasno sprejet. Sledilo je 
poročilo gospodarja g. Ukmarja. Poročilo 
pododbora za gradnjo čolnov jo podal g. 
Ralek. 

Ko je govoril še zastopnik Krajevnega 
odbora JS, podpredsednik g. Verbič An-
ton, so bila vsa poročila sprejeta sogla-
sno. Za tem sta predlagatelja kandidat-
nih list gg. Ježek in Plesničar predlagala 
vsak svojo kandidatno listo. Zmagala je 
lista, ki jo je predlagal g. Plesničar. Za 
predsednika je bil izvoljen zobmi zdravnik 
g. dr. Robert Hlavaty, v odbor gg. dr. 
Sovdat, Plesničar, Ježek, Kariž, Raleik, 
Strus Havliček, Bezjak in Pretnar, v nad-
zorni odbor pa gg. inž. Rupnik, Medved 
in Baje. 

G. Medved je nato imel lep govor, v ka-
terem je predvsem poudarjal važnost mor-
narskih sekcij za širjenje pomorske ideo-
logije in je navzočne izpodbujal k smotr-
nemu delu za procvit mornarske sekcije. 
Govor g. Medveda so zborovalci nagradili 
z odobravanjem. Novoizvoljeni predsednik 
g. dr. Hlavaty je zatem z izpodbudnimi 
besedami zaključil zbor. 

» " E L I T N I K INO MATICA 
Tel. 21-24 Tel. 21-24 
Danes ob 4, 7^4 in 9 H premiera 
veselega f i lma Jean Harlow 

v f i lmu 
Ž E N I N O OROŽJE 

Dopolnilo Paramountov žurnal. 
Globoko znižane cene. 

Bolgarski gozdarji so 
zaključili p^van je 

po Jugoslaviji 
Caribrod, 4. avgusta 

Skupina 24 uglednih članov Bolgarske-
ga gozdarskega združenja je končala svo-
je poučno potovanje po Jugoslaviji in se 
je v petek zvečer preko Caribroda vrnila 
v domovino. 

Bratski gostje so potovali po naši drža-
vi 12 dni in so razen Beograda in Zagreba 
obiskali slavonske hrastove gozdove v bli-
žini Vinkovcev in gozdove v okolici Del-
nic. Potem so si ogledali pogozdovanje 
goljav blizu Crikvenice in Senja, bili so 
tudi pri Plitvičkih jezerih in posetili so 
največjo gozdno industrijo, šip ad. Nato pa 
so preko Jajca in Sarajeva odpotovali na 
Goč, kjer so ogledali bukove gozdove. Od-
tod so nastopili pot proti domu. 

Bolgarski gozdarski strokovnjaki so bi-
li zelo zadovoljni tako s prijateljskim spre-
jemom, kamorkoli so prišli, kakor tudi v 
strokovnem pogledu. Bolgarski gozdarji 
so bili gostje Jugoslovenskega gozdarske-
ga združenja. Zato sta jih na potovanju 
spremljala predsednik Jugoslovenskega 
gozdarskega združenja vseučiliški profe-
sor g. dr. Josif Baien in prvi podpredsed-
nik združenja g. dr. Dragoljub Petrovič. 

Na postaji v Caribrodu se je poslovil od 
gostov v Imenu združenja predsednik g. 
dr. Balen, odgovoril mu je predsednik Bol-
garskega združenja g. Dimitrov. 

Pri odhodu iz države je g. Dimitrov po-
slal našemu ministru za gozdove in rudni-
ke g. Ignjatu štefanoviču brzojavko, v ka-
teri se najiskreneje zahvaljuje za bratski 
sprejem v državi in za priložnost, da so 
se bolgarski gozdarji seznanili z našim goz-
dnim gospodarstvom. Brzojavko je zaklju-
čil z besedami: živel bratski jugoslovenski 
narod! 

Objave 
Osebna vest. Danes odpotuje mestni pod-

župan g. Evgen Jarc v svojstvu vodje me-
stnega muzeja iz Ljubljane na 20 dnevno 

( potovanje po Nemčiji, da si ogleda muzeje 
1 tamkajSnjih velikih mest. 



Gradjanski ima zdravo kožo 
in fe spravil v Ljubljani obe točki — V tabeli vodijo BSK, Jugoslavija in Hašk 

Ljubl jana, 4. avgusta. 
Današnja prvenstvena nedelja je za-

posl i la osem klubov in sta počivala le 
Corcordia in Bask. Razen sarajevske 
tekme med obema Slavi jama so bile 
*se tri današnje tekme — ljubljanska 
ned P i imor j em in Gradjanskim, za-
grebška med Haškorn in Jugoslavi jo 
Iter beograjska med BSK in Hajdukom 

ve l ikega pomena za nadaljni vrstni 
red ali celo usodo posameznih klubov. 

V L jub l jano je prišel na « t rn j e vo « 
pot Gradjanski, oprt na precejšnje šte-
v i l o svoj ih zvestih pristašev. Začetek 
tekme je kazal že na. čudno preseneče-
nje, toda bolj ko je hitela ura, bo l j so 
domači izgubl jal i moči in bol j so pre-
vzemali prvo bosedo >purger;,i<. Pr iš lo 
je, kakor je po vsem, kar smo videli, 
moralo priti, da je Gradjanski spravi l 
na l jubljanskih tleh obe točki in si še 
krepkeje podprl pozici jo kot kandidat 

bodočega prvaka. Usoda Pr imor ja je 
zdaj precej v rokah drugih, kajt i v edi-
ni preostali tekmi z osiješko Slavi jo 
na njenih tleh najbrže ne bodo reši l i 
mnogo. A l i pa nič? 

BSK je na domačih tleh skoraj zdro-
bil Hajduka, Jugoslavi ja je požela 
točke v Zagrebu, sarajevska Slavi ja 
pa je obračunala s svojo posestrimo iz 
Osijeka. Slika tabele je zdaj precej 
drugačna: 

BSK 
Jugoslavija 
HAŠK 
Concordia 
Gradjanski 
Hajduk 
Slavija (S ) 
Primorje 
Bask 
Slavija (O) 

GradfansM : Primorfe 3 

16 10 1 5 47:22 21 
15 9 2 4 37:21 20 
17 8 4 5 32:31 20 
15 6 6 3 25:19 18 
14 8 2 4 26:21 18 
17 6 4 7 45:31 16 
17 8 1 8 26:33 15 
17 4 4 9 20:42 12 
15 4 3 8 33:42 11 
17 3 3 11 20:53 9 

2 (2 • • 2) 
. Gradjanski: Bratalič _ H^gl, Rajkovič 
— Siinkovič, Premrl, Mihialjevič — Sipos, 
Novosel, Boklor, Pogačnik, Žalamit. 

Prirnorje: Logar _ H assi ,Bertoncelj j 
Zemlja k, Slamič, Boneelj — Janežič, Pu-

po, Makovec, Bertoneelj II, Uršič. 
Tokrat ni šlo. Extrema se tangunt po res 

lepi igri z Jugoslavijo so črno-beli samo 
teden dni pozneje povsem zatajili. In to 
v vseh vrstah, temeljito in popolnoma. Ne-
mara jim je šla nedeljska slava v glavo in 
se je niso mogli otresti. Kakor je bilo pred 
ted-niam škoda za one, ki niso prišli gledat 
veliko in uspešno borbo, tako je danes 
marsikomu žal, da je prišel. Bilo je mnogo 
veg kot običajno poseta, okoli 2000 l judi 

Gradjanski je zmagal po mnogo boljši ig-
r i . Zagrebčani so postavili v polje er.ajsto-
irico, ki gotovo ni pokazala dovršenega no-
gometa ki n n i bila dobro uglajeno mo-
štvo. Toda to moštvo je pokazalo predvsem 
eno. česar ie domačim docela n edotta j alo, 
borbenost žilav odpor in zagrizeno voljo 
do zmage. Poleg tega so imeli v srednii 
vrsti odlično razpoloženo tvorbo, ki je dela 
vsemu m-ošfcvu podet. V prvi vršiti je treba 
omeniti Premrla, starega borca in ru/fciner-
ja, še vedno uspešnega in prekanijeno zvi-
tega. Sredi polita je suvereno vladal, držal 
•napadalni trio in delil žoge po potrebi. 
Stranska krilca sta mu dobro pomagala, zla-
sti desni, ki je levio stran domačega napada 
dobro zavrl. 

V napadu je bila desna stran swüo dobra, 
šla je mimo Bond ja in Rerioncl ja kot da 
ju m bilo. Tudi levo krilo, čeprav samo na-
domestek za Kofkotoviča. je ustvarjalo cele 
probleme Hassliu in Zemliafon. Na sredini 
se je čutilo prniantikantje Zivkoviča, pa je 
bfl tui napadalni trio prodoren in nešteto-
krat zelo nevaren pred golom. 

Obramba je v začetku malo plavala. Bra-
tiii i č do konca ni imel velikega posla. Bra-
nilca s+a oed all je bolj pridobivala na sigur-
nosti. Rajkovič se je otresal nasprotnikov s 
btvoV» robu stnost jo, Hügl pa s soretno«tio._ 

Po poteku igre so gosti« zroa^o zaslužili, 
•bili so kombinaitorno boljši od dbmačih, od-
likoval jih je — zlasti v sredniii vrsti _ po-
l t e n start, s katerim so prest ragli mnog» 
iüog in igro zavračali v nflsnrotno polje. K 
"•errm ie srednja vrsta vsaj do gotove meje 
povedala vrste v sitrnjeno celoto, predvsem 
•na pošiljala napadu mnogo uporabnih 2eg. 
Tako je moStvo čedalie bolj zavladalo na 
oolra, razbite r» aspro trn iVovo vrste boli 
m®dfvoÌTV> in pobralo d^Vček, ki je bil pod 
temi okolnostmi dosegljiv. 

Tn vendar niso »pnrgerfi* Se ono moštvo, 
ki bi sem n moglo brp-z skrbi prerokovati 
usipeh v letošnii ostri borbi 7a mrvo mesto, 
č e pio odnesli adravo kwo v Zagreb, f e ima-
jo kljub vsemu zahvaliti ed;no skraino mi-
jseroi igri, ki so io črno-beli zmogli v tej 
poglednii MoSniii tigaSk' b<vbi nn ljubljan-
skih tleh. B ridato ie bilo slovo, ki so ga v 
>'gi priredili iainsVitti priiateliem no-
gometne igre. temlbolj, ker so še pred _ ted-
m-m pokazali, da maio igrati, če hočero. _ 

Hhteti in znati je t^eba wvurab-'ti svo'e 
Kn?nie. Kar pe ie videlo in gledalo v borbi 
z Zagrebčani tik po ve-liVi h«rbi 7. Jutwvsla-
vijo, je b'l le še r*befl ostanek onerrfl bleska 
ki je prišel do vel i ave teke i v začetku igre 
in potem giovai do r w w m povprečne dnr 
goraTredne igre. Z-^eteV ie bil sicer mno-
ph obefaioč. nadaljnji do*wvffef Pa so v»e 
prevrgli. kakor 'e ?e o/bi ?a i pri Fmo-belih, 
re «fa jim od začetka nasmehne fortuna in 
doseže in urcoeh. In p^tem. k a k o r da Jim ie 
svinec le^el v noge. Lomiti ga začel na-
pad, zad.rega se ie ka.W nalezliiva bre -
zen maTi^a prenesla ptreko srednje vrete 
do "brambe. 

p? rmosel več pametne potere, 
koliko i:vih situacij so nasprotn'ku sa* 
m ; ustvarili! 

Na THedne ?Sf> vfJiyo je zaigrala sredmra vr-
sta. ZemC'ak ì° V i emxwtawTo nemogoč. 
Rnneel ; nič Slamič se ie otemn-^l po 
j;rp,4i toda velika ovira 7a noM ôrotn̂ ka ni 
bil. Za napad n.i p-̂ eoete ialo erednil vr«ti 
mnogo s;1 : hi le wve. ki rb ie na-
nad v mvv^bni obük? preieil. ;n če ie že 
1cat°ra T«*;51a. ;e b:1n ž» v nas1ednii 
nasn^Mnikov p1«n V '^/ i imriwrn taki*'} 
s r>o?°tt-a patr lenih T>o<tef7,. Tlsneh ie bü vo-
dTipi gol, pa «=» ie lrm"''n rs^ga l 
in „i p« fa Vem™ ve? r ^ w M Jo 
nsoderv^ni new^orar'irm ^'"e obrambe « Vr'1-
(•; jr, vsa V tromoteV io ^Ha na «nor »d" 
ka sitnarila. k ; f-. b?V nofrebno s ekr»;!-

T/V7»ir io lovil relo 
dobro in ubran H -nô -aì ora- t^&rih sH-ari, 
na trom<»tV«» ma i" b " r ^ M r^rt n»W>t' ' !V. 
•RraniVa "ìf; tojico on^ i-»; feVme 
•pi-r/NtM .T't^ l̂"IVI lì. Tn io VV, TUO-» n»-
re.v» V'-egan i e med poedinci. nerv^ra in 
prlom! 

Kako je tekla igra 
Začelo se je z velikim razpoloženjem 

med publiko. Ko so še domači takoj od za-
četka energično napadli, se je še stopnje-
valo. V 3. min. je Pepček zimešal nasprotno 
obrambo, lepo centriral in Janežič strelja iz 
čiste pozicije neubranljivo, 1:0 za Pr. Potem 
Gr. močno pritisne, postavi obrambo črno-
baMh pred težavne proMeme, ka vsa »o 

srečno konča. V 29 min. samo oklevanje, 
Zemljak ne odbije, Hassl stopa nasprotniku, 
naposled reče Bokor hvala za trud in pla-
sira ostro, 1:1. V. 38 min. lepa kombinaci-
ja Gr. od lastne kotove črte preko vsega 
polja in preko vseh ovir, šipoš pride 
nemoteno na strel in že je 2:1 za Gr. Še ja 
neka.j energije v črnio-belih, minuto kasneje 
krepko napadejo, pride do kota, ki ga Ja-
nežič pošlje pred gol, nekdo hoče odbiti — 
Uršiču na prsa, ki porine vse — žogo, vra-
tarja in sebe v mrežo. 2:2 in obenem višek 
borbenosti. Potem počasi ponehavajo moči 
črnobelih, iz delne premoči v polju se pre-
tvori igra v defenzivo; do polčasa ni spre-
memb. 

Začetek nadaljevanja ne da naslutiti naj-
boljšega. Logar je takoj v delu, ki ga lepo 
opravi, toda pritisk Gr. je močan. V 6. 
min. izkoristi Novosel eno izmed neredkih 

slabosti nasprotne obrambe, da lep center 
do leve zveze in Pogačnik uspešno prestre-
že polvisoko žogo ter jo z glavo plasira niz-
ko v kot, 3:2 za Gr. in bitka je zgubljena 
odn. dobljena. V nadaljnjem Gr, taktično 
zavlačuje, skrbno pazi na doseženi rezultat, 
črno - beli so čedalje bolj zmedeni, nervozni, 
prepirljivi. Temu primerna je njihova jgra. 
Do konca je po zmožnosti vedno slabše. 

Dunajski sodnik g. Frankenstein je sodil 
prav dobro. 

P. S. Za dostop na tribuno so veljale da-
nes posebne odredbe, ki so slučajno »zadele« 

tudi našega urednika. Ker je razgled izza 
tribune nemogoč, drugod pa razmeo.na 
slab, prosimo p. t. upravo še za odradbo, 
kje naj novinarji v bodoče opravljajo službo 

Jugoslavija : Hašk 4 : 1 

Zagreb, 4. avgusta 
DanaSnja prvenstvena tekma med Ju-

goslavijo in Haškom se je končala z za-
služeno zmago Beograjčanov. Gole so za-
bili Miloševió v 3. min. za J., Petrak v 19. 
min. za H. Po odmor ju so bili strelci Mar-
kovič, Lojančič in nekaj minut pred kon-
cem iz solo akcije Zečevič. 

Tekmo je sodil ljubljanski sodnik g. 
Jordan, o katerem se ne more reči, da je 
bil subjektiven, napravil pa je več po-
grešk, ki pa niso imele vpliva na rezultat. 
Pravijo pa, da je padel tretji gol za J. iz 
off-side a. 

BSK : Hajduk 4 : O (2 s O) 
Beograd, 4. avgusta 

Pred 4000 gledalci je danes BSK s štiri-
mi goli razlike odpravil splitskega Haj-
duka. Vodilni gol je bil autogol Kragiča 
v 12. min. Rezultat je povišal v 23. min. 
šurdonja in tako je ostalo do odmora. 

Po odmoru je bil BSK stalno v premoči, 
toda tretji gol je zabil Marjanovič šele v 
34. min., Nikolič pa je nato v 33. min. po 
krasni kombinaciji postavil končni re-
zultat. 

Slavija (S) : Slavija (O) 
3 s 1 ( O : o ) 

• 

Nogometni turnir v Celju 
Celje, 4. avgusta 

Pred približno 400 gledalci se je vršil 
popoldne na Glaziji nogometni turnir za 
pokal Obrtne razstave, na katerem so 
nastopila moštva Jugoslavije, Celja in 
Atletika. Najboljšo enajstorico so posta-
vili Atletiki, ki so bili tehnično in kombi-
natorno boljši in so zato tudi zaslužili pr-
vo mesto. Jugoslavija je igrala predvsem 
požrtvovalno, »Celjani« pa brez vsakega 
sistema Posamezne tekme so trajale po 40 
minut. 

Rezultati so bili: Jugoslavija • Oelje 
1 : 0 ; Atletiki : Celje 2 :0; Atletiki : Ju-
goslavi ja 4 :0. 

PRI ZAPRTJU IN MOTNJAH V PRESAVI 
vzeti zjutraj na prazen želodec čašo 

prirodne Fl̂ SISlSE JI OS Cf O WG grenSes 

Registrirano od ministrstva za soc. politiko in nar. zdravje S. br. 15.485 od 25. V. 1935. 

Skupščina nogometnega podsaveza 
je potekla nepričakovano mirno in naglo. — Kurz v podsavezu ostane nadalje 

nespre men jen 
Ljubljana, 4. avgusta 

Letošnja skupčina ljubljanskega nogo-
metnega podsaveza pomeni morda mejo 
dveh razdobij. Priprav za njo ni bilo sko-
ro nobenih, skoro povsem je izostal nek-
danja leta toliko običajen lov za poverilni-
cami, z malimi izjemami so klubi sledili 
pozivu svoje podsavezne uprave in poslali 
na skupščino lastne delegate. Tako je nu-
dil ta zbor klubskih delegatov sliko maj-
hnega športnega parlamenta, v katerem 
se pa ni mnogo govorilo. 

Bistvena razlika v primeri s prejšnjimi 
skupščinami podsaveza je obstojala v tem, 
da so razgovori o razmerju večine napram 
opoziciji popolnoma izostali, nekdanjega 
večnega in neizčrpnega prerekanja med 
taboroma Primorja in Ilirije sploh ni bilo. 
Debata se je gibala v mejah stvarnih in 
konkretnih organizatornih vprašanj, po-
bude in sugestije iz vrst manjšine so našle 
med zastopstvom večine toleranten od-
mev, tako da je ves potek skupščine na-
pravil kar najbolj harmoničen vtis. Morda 
je bilo vse to pod vtisom poldrugega de-
setletja obstoja LNP, dasi se ni nihče niti 
z besedico spomnil petnajstletnice naše 
največje športne organizacije... 

Sobotna konferenca 
Prav za prav se je delo skupščine opra-

vilo že na sobotni večerni konferenci pri 
»Levu«, kjer je podsavezna uprava zbrala 
zastopnike »svojih« klubov in so se nena-
doma pojavili tudi delegati iz vrst nekda-
nje opozicije. Na konferenci je bilo malo 
več življenja, tam so si delegati povedali 
to in ono, razodeli so svoje želje in načr-
te, za samo skupščino je potem preostala 
gola formalnost, da potrdi, kar je bilo 
sklenjeno v naprej. Mimo vseh dosedanjih 
tradicij je skupščina končala svoje delo v 
pičlih treh urah. Res gremo naprej! 

Potek skupščine 
Predsednik podsaveza g. dr. Köstl je 

otvoril skupščino ob devetih, pozdravil de-
legate in predstavil skupščini saveznega 
delegata g. Borivoja Petkoviča. V nadalj-
njem se je spomnil tragične smrti velike-
ga Vrhovnega Pokrovitelja našega nogo-
metnega sporta in v enominutnem molku 
so na njegov poziv navzoči v mislih poro-
mali na Oplenac «poölednje bivališče Ve-
likega Kralja. 

S skupščine sta bili nato odposlani dve 
brzojavki, vdanostna Njegovemu Veličan-
stvu Kralju Petru n . na Bled in pozdrav-
na resornemu ministru g. Komnenoviču v 
Beograd. 

Po kratki prekinitvi je verifikacijski od-

bor od 52 predloženih poverilnic odobril 51 
in ugotovil, da 4 klubi (Sloga iz Radne, 
Drava, Radomlje, Svoboda iz Tržiča) na 
skupščini niso zastopani. 

Poročila podsavezne uprave se na skup-
ščini niso prečitala, ker so Jih klubi preje-
li že pred skupščino. I z obsežnega elabo-
rata posnemamo, da se je število klubov v 
teku leta pomnožilo za sedem, ker so bili 
pa trije črtani, znaša čisti prirastek 4 klu-
be, tako da šteje podsavez sedaj 55 klu-
bov; precejšnje pa jih je na novo prijav-
ljenih, ali pa niso stare prijave še rešene. 
Zelo se je pomnožilo število verificiranih 
igralcev, ki se je povzpelo do 2054, od teh 
jih je v sami Ljubljani 618. Na ozemlju 
podsaveza je bilo odigranih 614 javnih te-
kem, za tretjino več kot v lanski poslovni 
dobi. Kljub temu je ostalo delo kazenske-
ga odbora v mejah prejšnjega poročila, 
kar pomeni, da se razmere na igriščih v 
splošnem boljšajo. Nazorno je prikazano 
stanje prvenstva v vseh skupinah, ki so 
med letom tekmovale. Blagajniško poroči-
lo pravi, da je imel podsavez 125.000 Din 
dohodkov, stroškov pa 119.000 Din. Po-
škodbeni fond je razdelil vsoto 5377,50 
Din. 

Debate o poročilih sploh ni bilo, menda 
prvič od obstoja podsaveza. Tako je prešla 
skupščina na razrešnico upravnemu in 
nadzorstvenemu odboru, nakar so sledile 
volitve, prvo merjenje moči na skupščini. 
Mimo dosedanjega običaja tudi ni podal 
upravni odbor, čigar funkcijska doba tra. 
je dve leti, ostavko in je z volitvami bilo 
potrebno samo spopolniti vrzeli v odboru. 
V to svrho sta bili predloženi dve listi, eno 
je prečita! g. Kral j v imenu večinske sku-
pine, drugo g. Kuret v imenu opozicije. Za 
listo g. Kralja je glasovalo 30 delegatov, 
lista g. Kureta je prejela 18 glasov, dve 
glasovnici sta bili prazni, ena neveljavna 
To razmerje sil je ostalo pri nadaljnih 
glasovanjih. 

Novi odbor 
Pomlajen podsavezni odbor je za bodo-

čo poslovno dobo tako sestavljen: pred-
sednik dr. Köstl (Primorje), I podpred-
sednik Stanko, n podpredsednik Kral j 
(oba Svoboda), I tajnik Peric (Primorje), 
n fajnik Novak (Mars), m tajnik dr. 

•n ml. (Primorje), I blagajnik Jugo-
\.. ( Svoboda), n podpredsednik Hartman 
(Reka), odborniki Buljevič, inž. Debelak, 
Jurkas (vsi Primorje), Slanovec, Kačar, 
(oba Jadran), Kern (Korotan-Kr), Petrič 
(Korotan-Lj), Slamič (Mars), Malovrh. 
Logar, (oba Svoboda), Pfundner (Slavija. 
Moste-Mladika), Dorčec (Slovan). V nad-

zorstveni odbor so biM iavoijeni dosedanji 
gg.: dr. Perko, Alb. Zaje, Vospernik. 

Predlogi podsavezne uprave, ki so veči-
noma organizatorično-tehničnega značaja 
so našli med delegati polno umevanje in so 
bili sprejeti brez posebnih težav. 

Samostojni predlogi so vnesli malo več 
živahnosti med delegate. Razprava o pre-
dlogu Ilirije, naj skupščina naloži bodoče-
mu upravnemu odboru, da se mora zavze-
ti za reaktivacijo bivših sa veznih sodni-
kov gg. Deržaja in Pfundnerja, je sprožila 
tempo daljnih razprav, sam predlog je bil 
brez drugega sprejet, težkoče so bile sa-
mo formalne narave, ker se je savez z ne-
davnim sklepom postavil na stališče, da 
sodnikih, ki jih je že odklonil, ne bo več 
razpravljal. Neposled se je sklenilo zadevo 
toplo priporočiti v rešitev prihodnji sa vez-
ni skupščini. Obenem naj se predloži sa-
vezni skupščini v revizijo celokupen po-
stopek glede sprejema bivših saveznih 
sodnikov. 

še največ posla je imela skupščina 
bodočim pedsaveznim prvenstvom. Videlo 
sa je. da so klubi v tem vprašanju še naj-
bolj interesirati, vsa njihovo pozornost je 
veljala predvsem prvenstvu. Poloficielen 
predlog, ki je bil predložen klubom v raz-
pravo, ni trčil na splošno odobravanje 
Predvideva cepitev podsaveznega prvega 
razreda na dve skupini, kranjsko in šta-
jersko, ljubljanski drugi razred se skrči 
na osem klubov, ostanek se z novimi klu-
bi združi v nov tretji razred, razdelitev 
klubov s province ostane v glavnem pri 
starem, le finalna tekmovanja za prvaka 
drugega razreda se deloma poenostavijo. 
Po dolgi debati sem in tja je naposled ob-
veljal predlog, naj upravni odbor takoj 
pozove klube, da izrazijo svoje želje, in 
iz prejetih odgovorov sestavi načrt tek-
movanja, ki bo obvezen za vse. 

Koncem skupščine je prišlo še na dnevni 
red sodniško vprašanje, brez katerega ne 
more miniti nobena skupščina. Opazilo se 
je, da se razmere tudi v novih prilikah ni-
so bistveno spremenile, saj so prejšnji 
sodniki prinesli tudi v nove razmere svojo 
staro miselnost. Pojavila pa se je razpo-
ka med starejšo in mlajšo generacijo sod-
nikov, bodočnost pripada vedno mladini! 

Z zahvalo vsem, ki so sodelovali na tako 
lepem poteku skupščine, predvsem pa a 
toplo zahvalo »Jutru«, ki gre v toliki meri 
podsavezu in njegovim klubom na roko, 
je predsednik še pred 12. zaključil nad-
vse uspelo zborovanje naših nogometni-
kov. 

KOLESARSTVO 
Dirke za državno pr* 

venstvo 
Prvak je Bruno Faninger, sedaj Slan hrv. 

kluba biciklistov Zagreb 1887. 
Ljubljana, 4. avgusta 

Za letošnje dirke za kolesarsko državno 
prvenstvo, ki so bile kakor že več let na 
tradicionalni progi Zagreb — Ljubljana 
(150 km), je vladalo precej zanimanja, 
kar se je najbolj videlo na cilju pri go-
stilni Jelačin (pri km 615.3 državne ceste 
Beograd—Podkoren). Tamkaj se je zbra-
lo poleg raznih funkcionarjev tudi števil-
no občinstvo, ki je nestrpno pričakovalo 
prihod prvih vozače v. 

Nekaj minut pred 11. soalednjič napo-
vedali prvo skupino, v kateri so bili, kakor 
se jc pokazalo pozneje, štirje zastopniki 
Zagreba. Za dolžino kolesa je smaknil kot 
prvi pod ciljem bivši Mariborčan Fanin-
ger, ostala tri mesta pa so z enako razli-
ko zasedli Davidovič, Grgac in Ljubič. Po 
osemminutnem presledku sta končala Fi-
ket in Gärtner (Ljubljanica), 5 minut za 
njima pa je spet privozila petorica s Her-
mežanom Hamberger jem na čelu. Za nji-
mi je prišlo še nekaj poedincev, tako da je 
ob pol 12. že začel poslovati sodniški zbor. 
Med njim smo opazili predsednika kol. sa-
veza Mihanoviča, gL tajnika Kovačeviča, 
saveznega delegata Menigo in druge. Lju-
bljanski kol. podsavez sta zastopala pred-
sednik Batjel in tajnik Gregore. 

Izmed 27 vozačev iz 11 klubov, ki so 
startali v Zagrebu ob 6.12, jih je prispelo 
na cilj 18, ostali pa so med vožnjo izsto-
pili, večinoma zaradi defektov na kolesih. 
Na startu je nekoliko pršilo in tudi cesta 
je bila ponekod precej mastna, tako da je 
dosežena povprečna hitrost 31.800 km na 
uro prav dobra. V ostalem je letošnji naj-
boljši čas za dobre pol minute boljši od 
lanskega (v obratni smeri) in skoraj za 
5 minut boljši od predlanskega (v isti 
smeri, pa v slabših vremenskih razmerah). 

Podrobni rezultati so bili naslednji: 
1. Faninger Bruno (HKB Zagreb) 4: 

43:11; 2. Davidovič Drago (Orao) 4: 
43 :11; Ä. Grgac Stjepan (HKB) 4: 
43 :11; 4. Ljubič Stjepan (Gradjanski) 4: 
43:11; 5. Fiket Rudolf (Gradjanski) 4: 
51 :30; 7. Gärtner Fran (Ljubljanica) 4: 
51:30; 7. Hamberger Slavko (Hermes) 
4:56 :15; 8. Brandt EmU (železničar, Za-
greb) 4: 56 :15; 9. Denes Erdelj (Suboti-
ca) 4:56 :15; 10. žerjal Oskar (Primorje) 
4: 56 :15. 

Takoj po končanih dirkah je bila pri Je. 
lačinu razglasitev rezultatov in razdelitev 
daril. Prvak Faninger je prejel krasen sa-
vezni pokal, ostali pa tudi darila in pla-
kete. 

Jubilejne dirke „Peruna" 
Maribor, 4. avgusta 

Danes dopoldne je bil Maribor v zname-
nju proslave 15-letnice slovenskega kole-
sarskega in motociklističnega kluba Pe-
runa, ki je za to priliko priredil velike 
medkiubske in klubske kolesarske in mo-
tociklistične dirke. Dirkam je sledilo več 
tisoč gledalcev, med njimi smo opazili tu-
di številne zastopnike javnih oblastev, 
predvsem mestnega župana dr. Lipolda, 
sreskega načelnika dr. Senekoviča in dru-
ge. 

Kolesarji so dirkali v dveh skupinah s 
startom in ciljem v Mariboru na 24 km dol-
gi progi. Izmed prijavljenih 38 dirkačev jih 
je nastopilo 24, ki so se na cilju razvrstili 
takole: 

V glavni skupini; 1. Rozman Stefan 
40 :11, 2. Šunko Josip (oba žel.) 40 :11.6, 
3. Kogler Andrej Perun (40:12, 4. Lo-
zinšek (žel.) 40 : 27. 

V skupini starih na 5 km dolgi progi: 
1. Nabergoj Franjo (Perun matica) 10 : 
13.7, 2. Kumert Franjo (Perun, Tezno) 
10: 13.8, 3. Kukovec Alojz (Perun, Sv. 
Peter) 10 :14.4, 

Motociklistične dirke so se vršile s star-
tom v Zg. Sv. Kungoti na 10.5 km dolgi 
progi, izmed prijavljenih 14 tekmovalcev 
je start alo 10 vozačev. Rezultat je precej 
presemetljiv in sicer: 1. Sevnig Stane (Her-
mes) 8.21 tri petine, 2. Beranič Ivan 
8 :42, 3. Babič Franjo 9.44, 4. Luznik An-
ton (vsi trije Perun) 10 :05, 5. Cerič Hin-
ko (motoklub Maribor) 10 : 58. 

Po končanih dirkah so vsi vozači odšli v 
sprevodu po mariborskih ulicah do »Unio-
na«, kjer je bila slavnostna seja za jubi-
lej kluba. Pri tej priliki je bilo izrečenih 
klubu in posameznim funkcionarjem mno-
go prisrčnih čestitk. Agilnemu slovenske-
mu kolesarskemu in motociklisti&nemu 
klubu v Mariboru čestitamo za lep jubilej 
tudi mi! 

Lahka atletika 
Miting za prvenstvo 

Maribora 
Maribor, 4. avgusta. 

Danes popoldne se je končalo lahkoatlet-
eko tekmovanje za prvenstvo Maribora, ki 
se je začelo že v petek. Mitinga so ee ude-
ležili atleti vseh mariborskih klubov, in 
sicer železničarji z 32 SK Maraton z 20 ;n 
Rapid 7. 12 atleti. Prireditev je vsestransko 
uspela in so bili doseženi nekateri prav 
dobri rezultati, med njimi tudi nekaj ma-
riborskih rekordov. 

V skupni klasifikaciji je najboljše odre-
zal žere^uiear, KI je za<=euel » prvin, 6 dru-
gih ln 8 tretjih mest, kar je dokaz, da ima 
ta klub v svojih vrstah najboljše atlete. 
Rapid je zavzel 4 prva, 7 drugih in 6 tretjih, 
Maraton pa po 4 prva in druga ter i tre-
tja mesta. 

Podrobni rezultati (za prva mesta) so 
b'tt naslednji: 100 m: Strupnik (ž), 11.4, 
200 m : Mühleisen (R) 54.2, 800 m: Hofer 
(R) 2:06 1500 m: Kandier (M) 4:30.8, 5000 
m: Kandier (M) 16:52.2, 10.000 m: Kandier 
(M) 35:52.3, štafeta 4x100 m: Rapid 46.8, 
skok v vili no: Davidovič (Ž) 165 cm, skok 
v daljino; Cornee (2) 6.27, skok ob palici: 
Celhar (2) 3 m, troskok: Stropnik ( ž ) 12.41, 
krogla: Kleut (2) 11.97, kopje: Verbošk 
(M) 44.90, disk: Celhar (Ž) 34.45, kladivo: 
UKmik (2) 33.18 110 m z zaprekami: Ur-
balek (ž) 18.4. 

Miting na Jesenicah 
Jesenice, 4. avgusta 

V okviru športnega dneva S. K. Bratstva, 
ki se je vršil danes na Jesenicah z obširnim 
programom, je bil prirejen tudi večji lahko-
atletski miting, ki je bU radi močne ude-
ležbe atletov iz Beograda, Ljubljane m 
Kranja, poleg domačinov dosedaj največji 
na Jesenicah. Obširnejše poročilo prinese-
mo prihodnjič, danes navajamo le nekatere 
dobre, celo odlične rezultate, ki so bili do-
86Ž61li 

v teko 100 m radi slabega, deloma valo-
vitega terena niso mogli celo odlični tekači 
doseči kaj več. Prvi je bil Kovačič (Pri-
morje) z 11.8, drugi Stevanovič (Jugoslavi-
ja, Beograd) 12, tretji Sodnik (12.4), ki je 
trenutno na prestopu v Primorje. 

Tek 400 m: 1. Stevanovič (Jug. Bgd.) 5o 
sek. Zelo dober čas _ tekališče! 

Tek 800 m 1. Skušek (Prim) 2:08.6 
Tek 1500 m 1. Pogačnik (Korotan, Kranj) 

4:22.6/10, enako zelo dober čas — tekališče 
je precej mehko. 

Mesto 3000 m so tekli 2300 m, ker je bila 
proga deloma napačno odmerjena. Zmagal 
je Bručan (Ilirija) z 7:32 3/5 pred starim 
rivalom Krevsom (Prim.), ki je zaostal sko-
ro 30 m za njim. 

Skok s palico: 1. Zupančič Neli (Ilirija), 
2.Gašperšič (Prim). oba 318 cm. Lep rezul-
tat! 

Skok v višino: 1. Bankovič (BSK, Beograd) 
1G4 cm, 2. Jteur (Korotan) 163 cm. 

Skok v daljino: 1. Novakovič (BSK) 662 
cm 

met krogle: 1. Stepišnik (Ilirija) 12.10 
met diska: 1. Slepišnik (Ilir). 38.70 
met kopja: 1. Smejda (BSK) 51 m 
met kladiva: 1. Stepišnik (Ilir). 47.85. 

Najboljši met v letošnjem letu. 
V sodniškem zboru so sodelovali tudi 

sodniki iz Ljubljane. Organizacija prireditve 
je bila zelo dobra. Preds. kluba g. Božič 
in nač. lahkoatlet. sekc. Cerar D. sta se ze-
lo zavzela za stvar. Pokrovitelj prireditve 
je bil župan g. mg. ph. Zabkar. 
Športni dan v Novem mestu 

Novo mesto, 4. avgusta 
Novo mesto je imelo danes svoj prvi 

mednarodni športni dan, za katerega je 
vladalo veliko zanimanje. V goste so pri-
šli atleti in nogometaši celovškega KAC, 
ki so posebno v nogometu pokazati lepe 
vrline, s katerimi hi bili tudi domačim 
lahko za vzgled. 

Dopoldanski tabi e teniški turnir m je 
končal z zmago Novega mesta v razmerju 
5 :1 . 

Lahikoatletsflce toči» so prinesle (na pr-
vih mestih) naslednje rezultate: 

V balkanski štafeti: L KAC, na 100 m: 
1. Vukšinič (Elan) 11-8, na 1500 m: Skra-
ble (E ) 4:55, v disku čuček (E ) 32.15, 
v kopju: Cuček 41.30, • skoku v Vidino: 
Stegu (E) 165, v skoku v dal jšo Ooček 
(E) 6.15. 

Na popoldanski nogometni so 
zmagali domači s 4 :3. Igra je bila z nji-
hove strani nekoliko ostra in bi bilo želeti, 
da se v revanžu ne bo ponovila. 

Celovčani bodo še nekaj dni ostali v 
okolici Novega mesta in v teku tedna odi. 
grali revanžno tekmo z Elanom. 

Načelstvo nogometne sekcije Ilirije 
sklicuje v pon-3deljek dne 5. t. m. ob 
20.30 v kletni dvorani hotela Miklič 
plenarni sestanek sekcije, to je vseh 
starešin, rednega, aktivnega in pod-
>ornega članstva, kakor tudi vseh pri-

jateljev in pimpatizeriev. Polnoštevilno. 
— ASK Primorje (nogometna seKeija) 

Danes ob 20. sqfc eekcijskega odbora pri 
Beh».«, 



FILMA Charcotova odprava na Grönland 

Smehljanje nam kaže šarm 
Znamenita ameriška filmska 

igralka Joan Crawfordova je na-
pisala o smehljanju in šarmu za-
nimivo razpravico, iz katere po-
vzemamo: 

Sarm _ prisrčnost in očarljivost v eni be-
sedi — je nekaj, kar se ne da definirati, kar 
ni navezano ne na starost, ne na 9pol, še 
manj na lepoto. Gotovo delate radi psiho-
loške poizkuse. Prosim, tu imate novo po-
izkusno področje: šarm gotovo poznate šte-
vilo filmskih igralcev, ki so nam všeč, če-
prav niso v filmskem smislu lepi. V čem 
obstaja to? 

Joan Crawfordova 

Pri Mauriceu Chevalierju je jasno: zname-
nito šarmantno smehljanje z naprej potisnje-
no spodnjo ustnico in neštevilnimi blago-
hotnimi gubicami ob očeh govori in obljublja 
mnogo. In če se smehlja Clark Gable, če 
« e pokažejo šarm anta e globoke jamice, kje 
dobiš ženo, ki bi ne bila očarana, da je iz 
Sirokoplečega stoodstotnega moža zdajci 
nastal ljubezniv mladenič! 

Smehljanje je pol poklica filmskega igral-
ca. Trdim, da spoznaš tistega, ki bo imel 

uspeh, na njegovem smehljanju. P ran » ali 
prisiljeno smehljanje nima nad na uspeh. 
Smeh, ki ne prihaja iz notranje potrebe, ni-
ma šarma, smeh ki ga napraviš kakor elek-
trično luč b pritiskom na gumb, ne more Si-
riti toplote. 

pravo smehljanje je kakor vzhajajoče 
solnce, ki prijazno razsvetli okolico. Poglejte 
Franchota Toneia, ki ima najnalezljivejši 
smeh med vsemi, kar jih poznam. In Ro-
berta Montgomeryja zadovoljno smehljanje 
je po osemurnem filmskem delu več kakor 
okrepčanje. 

Tako bi vam mogla našteti Se vrste Tjndl, 
ki pridobe naša srca v trenutku, ko se Mm 
prisrčno zasmejo, da plane v nas ves njihov 
šarm. Je prav različno: zdaj nas očara sve-
ža odkritost, zdaj fina Ironija, dobrohoten 
posmeh. Dobijo se ljudje, pri katerih je 
smehljanje bolj v očeh kakor okrog ust. Ob 
tej priložnosti naj navedem zgodbo, ki se »e 
pripetila v nekem dekliškem pensionata. 
Tam so imeli učno uro, ki se je imenovala 
smehljanje. Na koncu šolskega leta je moral 
učitelj v svoje obžalovanje izjaviti neki de-
klici, da ni dosegla smotra te učne ure, ker 
se ne zna dovolj šarmantno smehljati. Na-
mesto odgovora še mu je učenka zasmejala 
tako šarmantno, da učitelj ni mogel storiti 
drugega, kakor da ji je dal tudi v t em pred-
metu prvi red. 

Seveda se ne smeš zmerom smehljati. Ce 
pa imaš vzrok, se moraš, zakaj smeh pove 
mnogo več, kakor lahko izrazi dolg in dobro 
sestavljen govor. Ljudje, ki se smehljajo z 
zaprtimi ustnicami, po večini niso najboljši 
prijatelji — to je moje osebno naziranje iz 
lastnega opazovanja. Ljudem, ki pri vsaki 
priliki planijo v šumen smeh, ne smeš ^za-
upati skrivnosti; ti tudi sicer ne pridržijo 
ničesar zase. 

Sarm še ni dokaz za dober značaj, vendar 
pa je brezpogojno osebna prednost, ki mar-
sikatero napako lahko spet popravi. Oglejte 
si svoje znance prav dobro, pa boste iz 
njihovega smehljanja spoznali njihov šaraf^ 

Jean Parkerjeva z živalskima prijateljema pumo in jelenom 

Puma in jelen skupaj 
vzgojena 

To 'kršenje prirodnih zakonov nam 
tkaže velefilm prirodnih lepot »Sequoia«, 
ki so ga napravili po istoimenski knjigi 
znamenitega ameriškega prirodoslovca in 
pisatelje Hoyta. Vse, kar vidimo v tem 
filmu, je bilo posneto v prirodi tako, ka-
kor se je zgodilo, brez priprav. Zato pa 
je snemanje trajalo dve leti. Predvsem je 
bilo treba najti mladega pumo (gorskega 

leva) in mladega jelena, da so ju potem 
z velikimi napori privadili drugega na 
drugega, dokler niso bili prirodni zakoni 
premagani in je puma postal prijatelj 
jelena. 

Režiser tega jedinstvenega filma Frank-
lin je pri tem težavnem poslu imel pomoč-
nico, Metrovo igralko, ljubko Jean Par-
kerjevo, ki je obe mladi živali skozi dve 
leti vzgajala in se brigala za nju. Na sliki 
vidimo Parkerjevo v najlepši slogi s pumo 
in jelenom. 

Iz akvarisfove torbe 
O rastlinah in plinih 

Staro je pravilo, da nam je vse, kar je 
tuje, bolj všeč od domačega. Zlasti glede 
ribic smo v tem pogledu grešili ter se za-
ljubili v tujezemke, domače smo pa zane-
marjali. Tako pozna večina akvaristov pre-
cejšnje število inozemk, domačih pa kvečje-
mu okoli 10 vrst, a te po večini s krožnika. 
Zelo zanimivo je in v prilog te trditve go-
vori tudi često se pojavljajoče dejstvo, da 
opusti marsikak akvarist zaradi ogrevanja 
akvarijev in visokih cen gojenje tujezemk, 
Če pa vidi nekje kako še neznano vrsto 
tujezemk, mu žilica ne da miru, dokler je 
nima. 

Slično je z rastlinami. Gostolistna in ko-
drasta račja zel, svedrovka, podvodna stre-
luša, ki jim pravimo zaradi lepšega elodeja, 
valisnerija in sagitarija, so vse tujezemke; 
blatnik, rmanec, dristavec, podvodnico ki jih 
seveda radi imenujemo nufar luteum, mi-
riofilum, potomogeton in najas, kar se ne-
kako učeno sliši, pa vsadimo redkeje v naše 
akvarije. Ni dvoma, da je akvaristovstvo 
veda zase in če govoriš s kakim prirodo-
slovcem, moraš uporabljati latinska imena, 
ker se lahko pripeti, da mu je domači naziv 
neznan, med akvaristi naj bi se pa rabila 
domača imena, kolikor jih imamo. Če ime-
nuješ začetniku tuja imena, pač ne bo vedel, 
za kake rastline gre. 

Omenil sem malo prej podvodnico. ki je 
zastopana v treh vrstah, in sicer z malo, ve-
liko in travnato (Naias minor, major, grami-
nea). Rastlina je nizka, skupine goste, listi 
so nazobčani in po večini malo zakrivljeni. 
Na prvi pogled so podobni mladim listom 
kodrastega dristavca (Potamogeton crispus). 
Listi in stebla se lahko zlomijo, ker so 
krhki. Rastlina potrebuje glinasto dno. Zelo 
ljubka ie, v akvarijih jo pa vidimo le pri 
akvaristih, ki preučujejo tudi življenje vod-
nih rastlin. Zaslužila bi večio pozornost. 
Kakor že rečeno je v akvarijih izpod sto 
litrov bolje gojiti samo plavajoče rastline, 
kakor račjo zel in plavaioči vodni mah. ki 
sestavlja mične blazine, ker je za podvodne 
rastline potrebna izvestna plast zemlje in 
mivke, kar gre na račun vodne količine. V 
večjih akvarijih si pa lahko privoščimo rast-
line s koreninami in korenikami. 

Pri tej priliki ne bo odveč, če omenimo 

pojav, ki je nekako nelogičen. Akvarij s 
podvodnimi rastlinami gosto zarasel, število 
rib majhno, a mrzlovodnice nimajo kisika 
in priplavajo pod gladino, kjer vsrkavajo 
vse obupane zrak. Vzroki tega pojava so 
razni. Voda je pretopla, segreta na 25 do 
30 stopinj in v njej je zelo malo kisika. 
Dnevno je treba doliti vsaj tretjino nove, ko 
smo prej odtočili istotoliko stare vode. Rast-
line so že pregoste in absorbirajo čez noč 
tudi kisik. Ce je voda poleg tega topla, se ne 
smemo čuditi, da primanjkuje razmeroma 
malemu številu ribic kisika. Vzrok, ki ga pa 
mnogi premalo upoštevajo je kovinasto, če-
sto le slabo prepleskano dno v akvariju. Ce 
je voda v neposrednem dotiku s kovinastim 
dnom, nastane rja na račun kisika. Tudi 
če je voda v stiku s prepleskanim dnom, se 
vrše razni kemični procesi, ki absorbirajo 
kisik. Zadnja dva vzroka nam nalagata, da 
si pred ureditvijo akvarija omislimo stekle-
no ploščo, ki jo položimo na kovinasto in 
prepleskano dno, ob robeh jo pa dobro za-
kitamo, tako da onemogočimo dotik vode z 
dnom. Kit, s katerim so pričvrščena stranska 
stekla ob kovinasto ogrodje, pa pokrijemo 
z ozkimi, letvici podobnimi šipami, kajti tudi 
kit naj ne pride v dotik z vodo. 

Zelo važno je, da zlasti v poletnih mesecih 
osvobodimo akvarij plinov, ki se razvijajo v 
zemlji in ki so glavni povzročitelji poman-
kanja kisika. S pritiskom na mivko s prsti, 
z dlanjo, z majhnim tolkalom med rastlinami 
v navpični smeri dosežemo uhajanje večjih 
ali manjših mehurčkov. Ti plini postanejo 
tudi ribam nevarni, ker učinkujejo kakor 
strup. Tako je storiti zlasti v poletju vsaj 
enkrat na teden. Vdolbine, ki so nastale na 
dnu, pa zasujemo s čisto, zemlje prosto miv-
ko. 

Namesto kanarčkov Imajo 
kobilice 

V E v r o p i pač nikjer nimajo kobilic, da 
bi kratkočasile ljudi v hiši s petjem, a na 
Japonskem, delajo izvrstne kupčije 2 na-
vadno japonsko kobilico in s kobilico 
selilko. Te so pojoče žuželke, ki nado-
meščajo po japonskih domovih kanarčke. 
Taka pojoča kobilica velja po naši vred-
nosti kakih šest dinarjev, a živi največ 
štiri do pet tednov. 

Francoski raziskovalec dr. Charcot je s svojo ladjo »Pourquoi Pas« zopet odpotoval 
na grcnlandsko odpravo 

Ženske so včasih bolj 
kadile kakor zdaj 

Zlasti pri nas je splošno razširjeno 
mnenje, da so šele sedanje emancipirane 
ženske začele kaditi tobak. To pa je zmot-
no. Kadeča ženska ni bila že v prejšnjih 
stoletjih nič redkega ne samo pri primi-
tivnih ljudstvih, ampak tudi v Evropi. V 
spisih, Iti so sredi 7. stoletja bičali razne 
razvade, se dobe prav ostre besede proti 
»pregrešni in pogubni grehoti tobaku« 
in se ugotovlja, da so se celo ženska na-
vadile »piti dim«. To je edina znana proti 
tobaku naperjena izjava iz tistih časov. 

Na Angleškem so v 18. stoletju tedanji 
modni pisatelji ženskam celo priporočali 
kadenje. Tako je 1. 1798. škotski filozif 
Thomas Brown naslovil odpto pismo na 
neko staro damo, ki je kadila tobak. V 
pismu pravi, da je tobak izvrstno sredstvo 
proti zobobolu, ki ga stare ženske tako 
pogosto imajo. Mimo tega učinkuje tobak 
razvedrilno na duha in je zaradi tega »ve-
lik pripomoček pri razmišljanju o krščan-
skih rečeh.« Seveda navaja Brown še 
tretji .hudomušni razlog, zakaj priporoča 
tobak starim ženskam. Pravi namreč: 
»Pipica tobaka je za staro žensko isto, 
kar je ljubimec za mlado. Pri pogledu na 
pipico se j i cedijo sline kakor mladi ob 
pogledu na dragega.« 

Da so taki in slični razlogi navajali 
Angležinje, da so z vso vnemo kadile pipo, 
doznavamo tudi od nekega ameriškega 
potopisca iz začetka 19 stoletja. Ta pripo-
veduje, da »na Angleškem zelo kadijo to-
bak in da zlasti ženske ljubijo pipe.c 

Gamelinov naslednik 

Francoski general Georges, ki je bil ra-
njen o priliki lanskega atentata na naše-
ga blagopokojnega kralja Aleksandra, bo 
v kratkem prevzel dosedanje posle genera-
lissima francoske vojske in armadnega in-

špektorja Gamelina 

Gojenje ostrig 
V naših krajih so ostrige malo znane, v 

primorskih pa so nekaj navadnega. Tudi 
v takih mestih, kjer imajo ljudje mnogo 
pod palcem, jih dobro poznajo. Ker je 
povpraševanje po ostrigah veliko, ne za-
došča naravna ploditev, ampak jih gorijo 
umetno. Ostriga potrebuje dobra tri leta, 
da dorase za mizo. Od enega milijona 
mladih ostrig, ki jih ima štiri leta stara 
ostriga, jih samo peščica uteče številnim 
sovražnikom. Mlade ostrige začno čez 
dve leti pitati, in sicer tako, da jim odvze-
majo vodo še za dalje časa, kakor traja 

Nemška metalka diska Gizela Meuermeyer-
jeva je vrgla pri lahkoatletskih tekmah v 
Berlinu disk 43 m daleč in s tem dosegla 

nov rekord v tej disciplini 

Zakaj ima breza belo skorjo 
Iz istega vzoka zaradi katerega sta beJi 

planinka iin pena piva, je bela brezova 
skorja. Bela barva nastane zaradi lom-
l jenj svetlobe, ki ga povzročajo na svoj 
način porazdeljeni delci zraka Brezova 
debla imajo znano belo barvo samo v iz-
vesta! starosti. Dokler so kot papir tanke 
plasti skorje še mlade, sestojijo iz živili 
celic in leže tesno druga ob drugi; takrat 
je skorja rumene ali rdečerjave barve. 
Pozneje pa celice odmro in se napolnijo 
z zrakom, v katerem se svetloba lomi. Na 
pojavi lomljenja svetlobe temelji tudi bela 
barva krede, ki takoj izgubi lepo belino 
in postane rjavkasta kakor hitro jo zmo-
čimo in s tem odstranimo zrak, ki je med 
posameznimi delci. 

Reklama v stari Grčiji 
Grki so znani kot dobri trgovci, ki baje 

posekajo celo Žide. Trgovina je zelo cve-
tela že v stari Grčiji, a je znanost šele v 
zadnjih časih dognala, kako izvrstni 
trgovci so bili stari Heleni. V Atenah je 
bilo zelo razvito fino lončarstvo, katerega 
uspevanje je močno vplivalo na blago-
stanje mesta V reklamo za dragocene 
vaze so si Atenci izmišljali raznovrstne 
zvijače. Atenci so bili dobri športniki in 
atletskih tekem, ki so se vršile v njiho-
vem mestu, so se udeleževali atleti iz raz-
nih dežela. Zmagovalci so za nagrade do-
bivali oljčno olje, s katerim so si atleti v 
tistih časih mazali telesa. Olje pa so se-
veda morali dobiti v kaki posodi; v ta 
namen pa niso rabili navadnih posod, tem-
več dragocene vaze atenske lončarske 
umetnosti, in te vaze so zmagovalci od-

našali • tuje dežele, kjer so vzbujale 
splošno občudovanje. Tako so potem iz 
teh dežel prihajala naročila za vaze ta 
druge atenske lončarske izdelke. 

Nosorogov rog je zdravilen 
Angleški učenjak Watson, ki dobro 

pozna življenje prebivalcev Indije, poroča, 
da rabijo indijski zravniki stolčeni rog 
nasoroga, pa tudi njegovo kri in mast 
prav uspešno za zdravilo. Domači lovci 
prodajajo ustreljene nosoroge po zèlo 
lepih cenah, in to le zaradi zdravilnih 
svojstev. Watson meni, da bodo morali 
počasi tudi v Evropa šolani zdravniki uvar-
jati to zdravilo. 

morska oseka; s tem jih silijo, da se r 
zaprtem stanju hranijo. Taka reja pa 
daje ribičem obilo posla. Seveda se zato 
tudi izplača. 

Okoliš Sendre na Francoskem je lani 
oddal 440 milijonov ostrig v razne kraje; 
samo Parizu jih je dobavil 190 milijonov. 
Zanimivo je, da jih v Parizu samo na 
Silvestrovo noč pojedo 50 milijonov. Se-
veda ne dobavlja Parizu ostrig samo ta 
okoliš, temveč še mnogi drugi. 

Disk — 43 m daleč 

Tri nesreče in poiz-
kus samomora 

Ljubljana, 4. avgusta 
V Ijafbljansfko bolnišnico so danes pripe-

ljala I7ietnega kočarjevega eina Cirila Kuh 
IJa is Zasraidca, ki ga je že pred dnevi pri 
mbiranj^i lešačkov pičil modrasi. 3lan(ja 
mladeniča je prav resno. 

IBlaigajntičarko pni SSamfiču 231etao Fran-
čiške Kunčičevo je danes v Lešca pri 
Radovtljici ugriznil pes v levr» nogo. Pri-
zadejal ji je tako hudo poškodbo, da so jo 
prav öafko morali prepeljati v bolnišnico. 

V ZgornQ'i Šiški je popoddne v samomo-
rilnem namenu pila jodovo tinkturo 201et-
na šivilja Marija. Kakor pravijo, je obup-
no dejanje izvršila zaradi neosnovaimh 
očitkov, da ima razmerje x nekim poroče-
nim moškim. Nesreönioo so prepeljali r 
bolnišnico, kjer BO Ji l'aprali želodec. Sta-
nje se ji je zdaj obrnilo na bolje in kaže, 
da bo okrevala. 

IProti večeru so pripeijafi v bolnišnico 
50 letno Ivano Jaimskovo • Kodeljevega» 
Jamškovo je na Tvr.ševi cesti blizu Ko>va-
čičeve gostilne povozil motor. Ponesrečen-
ka je dobila pretres možganov in notranjo 
Mskodbe. 

R a d i « 
Ponedeljek 5. avgusta. 

Ljubljana 12: Odlomki iz raznih oper na 
ploščah. — 12.45: Poročila, vreme. — 13s 
Čas, obvestila. — 13.15: Slovenska na-
rodna in umetna pesem na ploščah. — 14: 
Vreme, spored, borza. — 18: To gre • 
uho, to gre • peto! Radio jazz in plo-
šče. — 18.50: Zdravniška tira (dr. Bogo-
mir Magajna). — 19-10: čas, vreme, po-
ročila, spored, obvestila. — 19.30: Nac. 
ara. — 20: Luctence Boj-er poje na plo-
ščah. — 20 JSr. Prenos koncerta iz Roga-
ške Slatine. — 21-30: Gorenjska, ti kras 
slovenski (Gregorčev renček na ploščah). 
— 22: čas, poročila, vreme, spored. — 
22.10: Pesmi iz Koroške poje Kbib koro-
ških Slovencev. 

Beograd 1620: Kooeert orkestra. — 
17: Narodne pesmi. — 20: Godalni krvar-
tet. — 20.40: Gcunodova opera »Fauste 
na ploščah. — Zagreb 12.10: Plošče. — 
17.15: Godalni trio. — 20: Wagnerjewa 
opera »Tannhäuser« na ploščah. — Praga 
19.25: V 70 minutah okrog sveta. - 20.35: 
Zvočna igra. — 121: Orkestralen koncert. 

. 22.30: Plošče. — Varšava 20.10: Polj-
dri simfonični koncert. — 21.15: Spevi 
poljskih vitezov. — 22.25: Lahka in plesna 
muzika — Dunaj 11.30: Plošče. — 16:10: 
Zvezdniki zvočnih filmov pojo. — 17.30: 
Koncertna ura. — 19.15: Prenos Mozar-
tove opere »Cosi fan tutte« iz Salzburga. 
— 22.15: Orkester in solisti. — 23.40: 
Šaljiv program. — Berlin 20.10: Lahka 
godba. — 21: V spomin na Siegfrieda 
Wagner ja. 22-30: Melodije za lahko 
noč. — München 19.10: CI tre in pesmi. 
— 20.10: Koncert simfoničnega orkestra 
— 23: Plesna muzika. — Statt trart 20.10: 
Pester program. — 21: Slovanske melo-
dije. — 2130: Pesmi iz Mazurije in Bal-
tika. — 22.30: Koncert orkestra. — 24: 
Komorna glasba. — Rim 17.05: Instru-
mentalen in pevski koncert. — 20.40: 
Operetni večer. 

Torek 6. avgusta 
Ljubljana 12: Koračnice na ploščah. —« 

12.45: Poročila, vreme. — 13: čas, obve-
stila. — 13.15: Dekliški spevi tercet Stri-
tar in plošče. 14: Vreme, spored, boe. 
za. — 18: Otroška ura (Mirko Kunčič) —• 
18.25: Mlada pota-zvokl za deco (izvaja 
Radio orkester) — 19.10: čas, vreme, 
poročila, spored, obvestila. — 19.30: Nac. 
ura. — 20: Iz kraljestva lutk. (Orkestral-
na in reproducirana glasba ,ter razni pri-
zori — sodelujejo: dr. Danilo Svara, člani 
radijskega dramskega studia, Radio or-
kester in plošče). — 22: Čas. vreme, po-
ročila, spored. — 22.10: Venčki šlagerjev 
na ploščah. — 22.30: Angleške plošče. 

Beograd 16: Pevsfci koncert in plošče. 
— 20: Arije tn pesmi. — 20.50: Orkester. 
— 23: Lahka in plesna muzika. — Zagreb 
12.10: Plošče. — 17.15: Godalni trio. _ 
20.45: Recitacije. — 21.15: Moški pevski 
kvartet. — 21.45: Plošče. — 22.15: Zbor 
kitar. — Pra«a 19.20: Havdnov London-
ski trio za dve flavti in čelo. — 20.30: 
Narodne pesmi. — 21.05: Komorni trio 
kitar. — 21.40: Plošče. — 21.50: Orkestra-
len koncert. — 22.30: Plošče. — Varšava 
19.30: Klavirske skladbe. — 21: Zvočne 
slike. — 22.40: Plošče. — Dunaj 12: Or-
kester. 16.10: Plošče. — 17.25: Kon-
certna ura. — 19.30: Odlomki iz operet. 
— 21: Pravljičarju Andersenu v spomin. 
— 22.10: Orkestralen koncert. — Berlin 
20.10: Kabaretni večer. — 23: Iz Mün-
ch ena. — München 20.10: Dramski večer. 
— 21: Nemške balade. — 22.30: Pesmi in 
godba na pihala. — Stuttgart 20.10: Ple-
sni večer. _ 22.30: Iz Münchena. — 24: 
Koncert Wagnerjeve glasbe. — Rim 
17.15: Lahka glasba. — 20.40: Boccherini-
jeve skladbe. — 22: Mešan glasbeni pro-
gram. 

urejuje Davorin Ravljen. — Izdaja ca konzorcij »Jutra« AdoU Eibnlkar. — Za Narodno tiskamo d. d. kot tiskarnarja Franc Jezeràek. — Za tnaeratni del Je odgovora» Aloja Novak. — Val i Ljubljani 


